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رئیس بانک مرکزی خبر داد:

بکارگیری رمزارزها 
برای توسعه صادرات

وصول ۱۸ هزار میلیارد تومان 
از محل فرارهای مالیاتی 

وعده ایجاد سالانه 
یک میلیون شغل محقق شد
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سرمقاله

زمین عامل اصلی 
قیمت گذاری در مسکن

از کل پهنه سرزمین ایران 
فقــط یک صــدم آن برای 
سکونت استفاده می شود. 
زمین شــاکله و اســاس 
قیمت مسکن را تشــکیل می دهد و در برخی از 
کلانشهرها بیش از ۷۰ درصد قیمت مسکن، قیمت 
زمین است. ســهم زمین در افزایش قیمت تمام 
شده مسکن بســیار بالا بوده و باید جهت گیری و 
برنامه ریزی ها به این سمت باشد که این سهم کمتر 
شود. با هدف جلوگیری از افزایش قیمت زمین که 
تاثیر زیادی در بالا رفتن قیمت مسکن دارد، دولت 
باید در کنار ساخت و ســاز در قالب نهضت ملی 

مسکن، به عرضه...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن
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تسهیلات شهرک های 
صنعتی برای دانش بنیان ها

وزیر ارتباطات: باید به سهم 15 درصدی اقتصاد دیجیتال برسیم 

توسعه اقتصاد دیجیتال در برنامه هفتم
صفحه4
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بلند مرتبه سازی  در  نهضت  ملی  مسکن
مشکل  کمبود  زمین  حل  می شود

نشست چالش ها و راهکار های جذب و نگهداشت 
نیروی انسانی در شــهرک های صنعتی با حضور 
مدیــرکل اشــتغال و کارآفرینی ســازمان جهاد 
دانشگاهی برگزار شد. دستمزد پایین و هزینه بالای 
حمل و نقل، دزدی نیروی زبده توسط کارفرماها، 
بی توجهی دانشگاه ها به شــهرک ها و عدم هزینه 
کرد منابع تبصره های ۱۶ و ۱۸ در زمینه اشتغال، از 
جمله دغدغه های مطرح شده در این نشست بود. به 
گزارش ایرنا، نشست چالش ها و راهکار های جذب 
و نگهداشت نیروی انسانی در شهرک های صنعتی با 
حضور سیروس دشتی مدیرکل اشتغال و کارآفرینی 
سازمان جهاد دانشگاهی، مرتضی شیخ مدیر شرکت 
شهرک صنعتی شمس آباد، مسلم ولی پور مدیرعامل 
شرکت خدماتی شهرک صنعتی شمس آباد و جمعی 
از کارشناسان حوزه اشــتغال و کارآفرینی توسط 
معاونت آموزش و کارآفرینی جهاد دانشــگاهی در 
محل مرکز خدمات فناوری شهرک صنعتی شمس 
آباد بزرگترین شــهرک صنعتی خاورمیانه برگزار 
شد. در این نشســت تخصصی، مدیرکل اشتغال و 
کارآفرینی جهاد دانشگاهی با اشاره به چالش ها و 
مشکلات جذب و استخدام نیروی انسانی در شهرک 
های صنعتی گفت: جهاد دانشــگاهی در راستای 
ماموریت خود تلاش می کند گفتمان سازی در حوزه 
بازار را را بسط دهد و چالش ها و مشکلات زیست بوم 
کارآفرینی و اشتغال کشور را مورد بحث و بررسی قرار 
دهد. سیروس دشتی به احیاء و باز سازی واحد های 
آسیب دیده در کشور اشاره کرد و اظهار داشت: جهاد 
دانشگاهی آمادگی دارد از طریق همکاری های دو 
جانبه و چند جانبه مشکلات واحد های مشکل دار 
را احصاء و برای حل آن هــا چاره جویی کند. وی با 
تصریح اینکه کشورمان در حوزه کسب وکار و بازار 
کار با چالش های زیادی روبه رو است تصریح کرد: 
در حوزه رفع مشکلات واحد های صنعتی همکاری 

هایی را با معاونت علمی و فناوری...

اجتماعی

رئیس کمیســیون فرهنگی و اجتماعی شــورای 
شــهر تهران با بیان اینکه ایجاد دبیرخانه هلدینگ 
گردشگری شهرداری تهران قدمی برای ایجاد سازمان 
گردشگری اســت، گفت: با توجه به اهمیت موضوع 
شهردار تهران راسا پیگیر ایجاد این سازمان است و تا 

پایان برنامه چهارم باید این سازمان ایجاد شود.
نرگس معدنی پور در مورد ســرانجام ایجاد سازمان 
گردشگری در شهرداری تهران با تأکید بر اینکه شکل 
گیری این سازمان یکی از مطالبات  شورای شهر در 
برنامه سوم و چهارم بوده است، گفت: زیرساخت ها 
و ماموریت های مهمی در سطح شهر تهران در حوزه 
گردشگری وجود دارد؛ اما متاسفانه در شهرداری تهران 
هنوز متولی مشخصی برای این حوزه نداریم و به صورت 
پراکنده موضوعات گردشــگری در شهرداری تهران 
پیگیری می شود و این در حالی است که در شهرداری 
تهران زیرساخت های خوبی همچون خانه موزه ها، 
باغ موزه ها، مراکز تفریحی، محورهای گردشگری و.... 
داریم. وی با اشاره به تعداد زیاد مجموعه های فرهنگی 
در شــهرداری تهران، اظهار کرد: شهرداری تهران به 
ایجاد سازمان گردشگری نیاز دارد و برای تحقق این 
مطالبه، شورای شــهر در ابتدا مصوب کرد که برای 

مجموعه های فرهنگی شورای سیاستگذاری با ریاست 
شهردار تهران تعیین شود تا حداقل در حوزه خانه و باغ 
موزه ها، سیاست گذاری واحد انجام شود که این امر 

محقق شد و در حال فعالیت هستند.
به گفته عضو شورای شــهر تهران، در مورد سازمان 
گردشگری، شهرداری تهران فعلا به این نتیجه رسیده 
که برای قدم نهادن در راه ایجاد سازمان گردشگری، 
مجموعه هایی با مأموریت گردشگری را تحت یک 
سیاست واحد قرار دهد تا بعداً به سمت ایجاد ساختار 
پیش برود و به همین دلیل فعلا برای سیاست گذاری 
واحد برای تحقق گردشگری دبیرخانه ای را تشکیل 
دادند که دبیرخانه آن به اراضی عباس آباد، سپرده شده 
است. معدنی پور ادامه داد: با توجه به اهمیت موضوع، 
شهردار تهران راسا پیگیر ایجاد این سازمان است و تا 

پایان برنامه چهارم باید این سازمان ایجاد شود.
رئیس کمیســیون اجتماعی و فرهنگی شهرداری 
تهران در این باره که ایجاد ســازمان گردشگری در 
برنامه سوم محقق نشــد و بیم آن وجود دارد که در 
برنامه چهارم نیز مورد غفلت قرار گیرد، گفت:  قدمی 
که فعلا برداشته شده نشــان دهنده اهتمام جدی 
مدیریت شهری برای ایجاد  سازمان گردشگری است. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان این که مداحان 
حق بزرگی بر گردن جامعه ایمانی ما دارند، گفت: از 
جامعه ستایشگران و شعرای آیینی تشکر می کنیم 
که از روز اول پای کار فلسطین بودند و مراسم های 
مختلفی برگزار کردند. محمدمهدی اسماعیلی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در آیین اختتامیه نخستین 
جایزه کتاب مداحان مولف و شــب شــعر حماسه 
مظلومیت و اقتدار در پردیس باغ کتاب تهران اظهار 
داشت: حوادث غزه همچنان از ۴۰ و اندی روز پیش 
که آغاز شده ادامه دارد و مسلمانان با غم و اندوه این 
جنایت های بی شمار را با حیرت مشاهده می کنند. 
این میزان نسل کشی و جنایت از رژیم کودک کش که 
مرزهای وقاحت و بی حرمتی را جابجا کرده و هزاران 
کودک مظلوم را به شهادت رسانده و هزاران بمب بر 
سر مردم بی پناه غزه ریخته است، بی سابقه بوده است.

وی افزود: نقش مداحان در جامعه ایمانی ما بســیار 
بالاســت و نمی توانم حد و مرزی برای این موضوع 
معین کنم. از کودکی با این شور و اشتیاقی که این ها 
داشتند ما آشنا شدیم. اســماعیلی گفت: مداحان 
حق مهمی بر گردن جامعه ایمانی ما دارند. از دعبل 
خزاعی تاکنون این محبت را سینه به سینه منتقل 

کردند و سهم بســیار مهمی در شکل گیری جامعه 
ایمانی ما دارند.

وی ادامه داد: در شکل گیری نهضت اسلامی ایران، 
این نهضت در ایام فاطمیه ۱۳۴۱ آغاز شــده و نام 
حســین ابن علی این نهضت را این گونه خروشان و 
پیشــرونده نگاه داشته اســت. هر چه داریم در این 
مجالس سینه زنی بوده اســت. وزیر فرهنگ با بیان 
اینکه ما نسبت به این عزیزان کاملا بدهکاریم، گفت: 
دولت خود را خادم جامعه دینی و ستایشگران می 

داند و خادم همه بویژه این جریان جامعه ساز است.
در این آیین، با دستور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
مقرر شد کارگروهی مشترک بین خانه مداحان کشور 
و خانه کتاب برای حمایــت از تالیف های مداحان 
تشکیل شود.  همچنین از ذاکرین و مداحان اهل بیت 
و پیرغلامان مولف کتاب، حاج غلامرضا سازگار، حاج 
علی انسانی، حاج یدالله بهتاش، حاج محسن حافظی، 
حاج حسین شمسایی، حاج قاسم رضایی، حاج مهدی 
عاصفی، حسین محمدی فام، علی اکبر حائری، حاج 
محمود تاری، حاج عباس دلجویی، زین العابدین غلام، 
محدثه سادات حسینی ، محمد فراهانی و حاج ابراهیم 

شایان با اهدای جوایزی تقدیر شد.

نماینــده مــردم رشــت در مجلس شــورای 
اســلامی گفت: مســلمانان، آزاداندیشــان و 
جوانان بیــدار، دیگر ســکوت در برابــر رژیم 
 صهیونیستی و پر پر شدن زنان و کودکان بی گناه 

جایز نیست.
محمدرضا احمدی در تذکری شفاهی در جلسه 
علنی مجلس شورای اسلامی بیان کرد: خطاب به 
مجامع فرمایشی بین المللی و به ویژه کشورهای 
اســلامی می گویم آیا جنایاتی که در فلسطین 
توسط حیوانات وحشی انســان نما همان رژیم 

صهیونیستی در حال انجام است را نمی بینید؟ 
آیا پرپر شدن زنان و کودکان را نظاره گر نیستید؟ 
کشورهای مســلمان، آزاداندیشان و جوان های 
بیدار، دیگر سکوت جایز نیســت باید منطقه را 

برای رژیم کودک کش و حامیان آن ناامن کرد.
وی در ادامه اظهار کرد: هرگونه تعامل در رابطه با 
رژیم صهیونیستی و حامیان آن را ممنوع کنید. 
اتحاد بین مســلمانان باید تقویت شود. باید در 
کنار فلسطین و در مقابل رژیم متجاوز و غاصب 

یکدست بایستیم.

رئیس جمهور گفت: وظیفه دولت این است که حقوق، 
مزایا و سختی کار برای پرستاران در نظر بگیرد که این 
کار طبق نظام تعرفه گذاری در حال انجام است. حتما 
به خواسته های پرستاران به ویژه نظام تعرفه گذاری 

خدمات پرستاری توجه می شود.
سید ابراهیم رئیسی در مراســم افتتاح بیمارستان 
امام خمینی شهریار پس از ۳۴ سال، با تبریک ولادت 
حضرت زینب )س( و روز پرســتار، اظهار کرد: این 
روزها ما و ملت های جهان از حوادث تلخ غزه محزون 
هستیم. باید از همه پرستاران، پزشکان و کادر درمان 
شهید در غزه تجلیل و تکریم کنم. کادر درمانی در غزه 
یک مجاهدت ویژه داشتند که حتما این مجاهدت نزد 
خداوند و در تاریخ مجاهدت فلسطین ثبت خواهد 
شد. مقاومت کادر درمانی در غزه مثال زدنی و الگویی 
برای جامعه پرستاری در دنیا است. همچینین  از همه 

مجاهدیان و مردم فلسطین تجلییل می کنیم.
وی ادامه داد: پرســتاران ما هم در کشورمان خوش 
درخشیدند. در صحنه های مختلف کار آنها جلوه دارد. 
پرستاران به بیماران آرامش و امید به زندگی می دهند 
و این کار بزرگ و در خور تقدیر است. زحمت پرستار 
زیاد است و در شب و روز و در روز  تعطیل در کنار بیمار 
است و این کار ساده ای نیست. کمیل بن زیاد می گوید 
دنبال امیر مومنان راه افتادم و به بیرون شهر رفتم که 
امیر مومنان فرمود قلب های ما ظرف هاست و بهترین 
قلوب، قلوبی است که بهترین ظرفیت دارد. ما با سختی 
مواجه هستیم و برخی مشاغل مثل پرستاری ظرفیت 
خاص می طلبد. رئیس جمهور خاطرنشان کرد: در 
برابر ســختی ها نباید میدان را خالی کرد و بلکه با 
ظرفیت وارد شد. زینب الگویی برای آرامش بخشی 
به جامعه معرفی شده است. زینب کبری هم به خود و 

هم به دیگران آرامش می داد.
رئیس جهور با بیان اینکه در کرونا پرستاران خوش 
درخشیدند، افزود: در دوران کرونا پرستاران و کادر 
درمان، میدان را ترک نکردند. کادر درمانی در کرونا 
بسیار خوش درخشیدند و باید به صورت خاص از آنها 
تقدیر کرد. باید یاد شهدای خدمت را گرامی داشت. 

همواره نام آنها در کشور باقی است.
رئیسی همچنین گفت: تمام همت دولت این است 

که امکانات سلامت را در کشــور در نظر بگیرد. ما از 
ابتدا اعلام کردیم نهضت به سامان رساندن پروژه های 
نیمه تمام را آغاز کرده ایم. ۳۴ سال قبل ساخت یک 
بیمارستان آغاز شده است. ۲ سال پیش از مسئولان 
خواستم با سرعت ساخت این بیمارستان را تکمیل 
کنند. بالاخره بنا یک عمری دارد و گذشــت زمان 
موجب خسارات به همین پروژه نیمه تمام می شود. 
در این ۱۴ ماه مجاهدانه کار شد. تجهیز بیمارستان از 
احداث سخت تر بود و باید کار به روزی انجام می شد 
که امروز بالاخره بهره برداری از این بیمارستان آغاز 
می شود. البته دعا نمی کنم این بیمارستان مشتری 
زیادی داشته باشد. باید کاری کنیم که کار به درمان 
نرسد و هرچه در بهداشت بیشتر سرمایه گذاری کنیم، 

کار کمتر به درمان می رسد.
رئیس جمهور با اشاره به اهمیت نظام تعرفه گذاری 
خدمات پرستاری، خاطرنشان کرد: این امر سال ها 
به تاخیر افتــاده بود. حداقل ۱۲ ســال اجرای نظام 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری به تاخیر افتاده بود. 
ما در ســال اول دولت گفتیم باید کار آغاز شود که 
اعتباراتی در نظر گرفته شــد و در سال های بعد این 
اعتبار را تکمیل می کنیم. این کار نواقصی دارد که وزیر 
بهداشت و همکاران وی در حال تکمیل آن هستند. 
وی همچنین با اشاره به اینکه پرستاران کار شریف 
و مهمی دارند و باید به خدمات آنها ارج نهاده شود، 
گفت: وظیفه دولت این است که حقوق، مزایا و سختی 
کار برای پرستاران در نظر بگیرد که این کار طبق نظام 
تعرفه گذاری در حال انجام است. حتما به خواسته های 
پرستاران به ویژه نظام تعرفه گذاری خدمات پرستاری 

توجه می شود.
رئیســی افزود: تاکید دارم مهدکودک برای بچه ها 
در همه ادارات و بیمارســتان ها در نظر گرفته شود 
تا خانم های کارمند دچار زحمت نشوند. این کار به 
افزایش جمعیت کمک می کند. باید این امکان در 
همه سازمان ها و ادارت فراهم شود تا مادران کارمند 
در ضمن خدمت رســانی به مردم، در کنار فرزندان 
خود باشند. در هر اداره و ســازمانی که مهدکودک 
وجود ندارد، باید این امکان فراهم شود تا مادران دچار 

دغدغه نباشند.

منطقه باید برای رژیم صهیونیستی ناامن شودفرصت ۲ ساله برای ایجاد سازمان گردشگری تهران

دولت به خواسته های پرستاران توجه می کند

سياسیفرهنگی 

مداحان حق مهمی بر گردن جامعه ایمانی ما دارند

آگهی مزایده های عمومی یک مرحله ای شماره 1402/22/ز  و  1402/23/ز  و تجدید 1402/09/ز

اداره کل راه و شهرسازی استان اصفهان در نظر دارد املاک مشروحه زیر را از طریق مزایده به صورت نقد  به  فروش و اجاره رســاند. از متقاضیان دعوت مي شود برای دریافت اسناد مزایده به سامانه 
تدارکات الکترونیک دولت به نشانی http://setadiran.ir   تا روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰9/۰۸ مراجعه نمایند.

قیمت پایه کارشناسی )ریال(مساحت)مترمربع(پلاک ثبتیعنوان مزایدهشماره مزایده
مبلغ ضمانت نامه شــرکت در 

مزایده )ریال(

۱۴۰۲/۲۲/ز
اجاره به شرط تملیک۳ ســاله یک قطعه زمین با کاربري ورزشي تحت 
پلاک ثبتي ۱۷۱۳ فرعي از  ۲۸۷5 اصلي واقع در شهرستان آران و بیدگل

۲۸۷5/۱۷۱۳۶۴۷/۸۴
۱۲،95۶،۸۰۰،۰۰۰ ریــال به صورت ۲5درصد نقد 
)۳،۲۳9،۲۰۰،۰۰۰ ریال( و مابقی طی اقساط ۳ساله

۶۴۷،۸۴۰،۰۰۰

۱۴۰۲/۲۳/ز
اجاره به شــرط تملیک 5 ســاله  یک قطعه زمین بــا کاربري 
گردشگری، هتل،ورزشی،تفریحی تحت پلاک ثبتي ۳95 فرعي 

از ۱۶۸ اصلي واقع در شهرستان لنجان)باغ بهادران(
۱۶۸/۳95۴9۱۴۰

۳9۳،۱۲۰،۰۰۰،۰۰۰
)به صورت ۷۸،۶۲۴،۰۰۰،۰۰۰ ریال نقد و مابقی 

طی اقساط ۴ ساله(
۱۳،۸۶۲،۴۰۰،۰۰۰

مساحت)مترمربع(پلاک ثبتیعنوان مزایدهشماره مزایده
قیمت پایه کارشناسی  برای اجاره 

یکساله )ریال(
مبلغ ضمانت نامه شــرکت در 

مزایده )ریال(

۱۴۰۲/۰9/ز
اجاره یک واحد با کاربري خدمات عمومی اداری با انتفاع تجاری جهت بهره برداری فروشگاه 

مواد غذایی تحت پلاک ثبتي ۱۳5۴ فرعي  از ۴999  اصلي واقع در اصفهان)تجدید(
۴999/۱۳5۴۲۴۷/۷9

۷،5۶۰،۰۰۰،۰۰۰ )اجاره ســالهای آتی 
در انتهای سال اول اعلام و اخذ میگردد(

۳۷۸،۰۰۰،۰۰۰

برای شرکت در مزایده باید از طریق سامانه ستاد ایران با کاربری مزایده گر اسناد  دریافت گردد درغیر اینصورت امکان شرکت در مزایده وجود ندارد.
مهلت دریافت اسناد روز  چهارشنبه  مورخ   ۰۸/ ۰9/ ۱۴۰۲
مهلت تحویل پیشنهاد ها روز  شنبه  مورخ   ۱۸/ ۰9/ ۱۴۰۲

گشایش پیشنهاد ها ساعت 9 روز یکشنبه مورخ  ۱9/ ۰9/ ۱۴۰۲
نشانی:  اصفهان   ـ خیابان سعادت آباد

تلفن:  ۶۶۸۱۰۶۸ ۳– ۰۳۱      
اداره ارتباطات و اطلاع رسانی  اداره کل  راه و شهرسازی استان اصفهان

شناسه آگهی ۱۶۰۸۲9۰

نوبت اول



اقتصاد2
ایران

اضافه شدن ۹۰ فروند هواپیما به 
چرخه پروازی

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری از طراحی و 
ساخت ۲ هزار قطعه مورد نیاز صنعت هوایی در 
کشور خبر داد و گفت: ۹۰ فروند هواپیما طی 
دو سال گذشته و در دولت سیزدهم به چرخه 

پروازی کشور اضافه شد.
محمد محمدی بخش در مورد افزایش تعداد 
ناوگان هوایی در دولت سیزدهم، اظهار کرد: 
در شــهریور ماه ســال ۱۴۰۰ بهترین حدود 
۱۰۰ فروند هواپیمایی فعال داشــتیم و امروز 
به حدود ۱۹۰ فروند هواپیما رســیده اســت 
که برنامه داریم تا پایان ســال به ۲۵۰ فروند 
هواپیمای فعال برسد. وی با اشــاره به اینکه 
ناوگان خیلی خوبی در کشــور داریم، افزود: 
در دو سال گذشته حدود ۵۰ فروند هواپیمای 
زمینگیر به چرخه پروازی بازگشتند و حدود 
۴۰ هواپیما هم خریداری و وارد کشــور شده 

است.
رئیس ســازمان هواپیمایی کشــوری با بیان 
اینکه نهضت تعمیــر در حال انجام اســت و 
اورهال هواپیماها انجام می شود، گفت: اقدامات 
بزرگی در حال انجام است به طوری که حدود 
۲ هزار قطعه مورد نیاز در داخل کشور طراحی 
و ساخته شده و اســتانداردهای لازم را دارد. 
محمدی بخش تصریح کرد: با ظرفیت سازی 
که در حوزه شــرکت های دانش بنیان انجام و 
مجوزهایی که داده شــد، یک جهش رخ داد. 
البته صادرات قطعات مصرفــی را هم داریم؛ 
ولی بیشتر برای نیاز خود قطعات تندمصرف 

را تولید می کنیم.
رئیس ســازمان هواپیمایی همچنین از آغاز 
عملیات اجرایی فاز دو فــرودگاه امام خمینی 
)ره( در هفته آینده با مشــارکت ایران و چین 
خبر داد و گفت: برای ایــن موضوع بیش از ۲ 

میلیارد دلار سرمایه گذاری انجام خواهد شد.
وی در مورد اینکه گفته می شود بلیت هواپیما 
نداریم، پاسخ داد: بلیت هست. این موضوع را 
آمارهای پروازهای داخلی و بین المللی نشان 
می دهد. امروز نسبت به گذشــته و در دولت 
سیزدهم فرودگاه های بسیاری زیر بار پروازی 
رفتند؛ فرودگاه هایی که قبلًا پرواز نداشتند و 
الان در آنها پرواز انجام می شود. رئیس سازمان 
هواپیمایی در ادامه با بیــان اینکه پروازهای 
بین المللی هم به اقصا نقاط دنیا داریم، اعلام 
کرد: توسط ایرلاین های ایرانی در هفته ۱۵۰ 
پرواز توســط به عتبات، ۱۵۰ پرواز به ترکیه، 
۱۵۰ پرواز به امارت انجام می شود؛ همچنین 
قطعاً این کشورها هم پروازهایی به ایران دارند.

محمدی بخش بیــان کرد: تعــداد زیادی از 
کشورهای اروپایی مقصد پروازی ایران هستند؛ 
همچنین به برخی مناطــق دیگر جهان مثل 
شرق آسیا، روســیه و... پرواز داریم. وی گفت: 
پروازهای متعددی که از جمهوری اســلامی 
ایران با هواپیماهای خودمان انجام می شــود 
و در دولت ســیزدهم تحولی در حوزه ناوگان 
هوایی رخ داده اســت. امروز به دلیل استقبال 
مردم، هیچ صندلی خالی نداریم به طوری که 
در همین آبان ماه که باید درخواســت ها کم 

باشد، بیشترین درخواست را داریم.
رئیس ســازمان هواپیمایی تاکیــد کرد: حجم 
درخواســت ها و به چنــد دلیل زیاد اســت که 
مهم ترین آن ایمنی اســت؛ زیرا کمترین رویدار 
و سانحه را در حوزه حمل و نقل هوایی داشتیم و 
مردم به این مجموعه باور و اعتماد کردند، البته 
سریع بودن و قیمت مناسب هم مولفه هایی دیگر 

است که حمل و نقل هوایی را انتخاب می کنند.
محمــدی بخش اعــلام کرد: شــرکت های 
هواپیمایی واقعاً عرضه می کنند و عدم عرضه 
نداریم و با همه توانشان خدمات ارائه می دهند، 
البته بــرای ورود بــرای فعال کــردن بخش 
خصوصــی در حمل و نقل هوایی بایســتی با 
توجه به هزینه های متعــدد در حوزه هوایی و 
ایرلاین ها، قیمت را واقعی کنیم؛ خرید بخش 
اعظمی از اقلام به صورت ارزی اســت و باید 
کمک کنیم تا هم قیمت ها واقعی شــود و هم 

مردم بیشتر استفاده کنند.
وی در مــورد میــزان افزایش قیمــت، بیان 
داشــت: تعیین قیمت مولفه هــای متعددی 
دارد و نمی توانــد میزانی برای آن مشــخص 
کرد؛ اما واقعی کردن آن بر اساس قانون مانند 
متنوع ســازی نرخ، را باید انجام دهیم. تلاش 
می کنیم که قیمت ها در ستاد تنظیم بازار و با 
مصوبات شورای عالی هواپیمایی، واقعی شود 
تا هم مردم رضایت داشته باشند و هم بتوانیم 
 موضوع تامین اقلام را برای آماده سازی هواپیما 

داشته باشیم.

خبر

رئیس کل بانــک مرکزی 
با اشــاره به اینکه ارز مفت 
به کسی نمی دهیم تاکید 
کرد: دســت هر کس ارز 
هســت بایــد برگردانــد 
زیرا ارز متعلق به عموم جامعه اســت. محمدرضا 
فرزین رئیس کل بانک مرکزی در دهمین همایش 
بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت، با اشاره به 
حوادث غزه گفت: ابتدا باید بگویم این ظلم آشکاری 
است که بر مردم فلسطین شده است و این ظلم قابل 
تحمل نیســت؛ امیدوارم این موضوع به نفع مردم 

فلسطین به سرانجام برسد.
وی در ادامه با بیــان اینکه اقدامات خوبی در حوزه 
بانکداری الکترونیک طی سال های گذشته انجام 
شده اســت افزود: هوش مصنوعی تصمیم گیری 
بر اســاس داده و اطلاعات را هموار می کند بنا بر 
این باید در حکمرانی نیز به ما کمک کند. به گفته 
رئیس کل بانک مرکزی بایــد در هوش مصنوعی 
جزو ده کشور اول دنیا باشیم، در بعضی از حوزه ها 
عملکردمان خوب است به خصوص در زیرساخت ها؛ 
بسیاری از کشورها از الکترونیکی بودن ۹۷ درصد 

زیرساخت پرداخت در ایران تعجب می کردند.
فرزین ادامه داد: احراز هویــت غیرحضوری نیز از 
اقدامات خوب دیگر است که دســتورالعمل آن از 
سوی بانک مرکزی ابلاغ شــده است؛ بانک ها هم 
اقدامات خوبی داشــتند. وی با اشــاره به تفکیک 
حساب ها خاطرنشان کرد: ۱۲ میلیون و ۳۰۰ هزار 
حساب تفکیک شدند که از این حساب ها ۲ میلیون 
و ۳۰۰ هزار حساب حقوقی و ۱۰ میلیون حساب نیز 

حقیقی بوده است.
فرزین گفت: بانک مرکزی باید بتواند از هوشمندی 
اســتفاده کند و این بحث می تواند در نظارت به ما 
کمک کند. مــا در بانک مرکــزی در بحث نظارت 
با مشــکل مواجه ایم و این یکی از معضلات بانک 
مرکزی کشورمان اســت که نظارت دقیقی روی 

بانک ها نداریم.
رئیس کل بانک مرکزی با بیــان اینکه اگر نظارت 
دقیق بر بانک ها وگردش پول و ارز در کشور داشته 
باشیم بسیاری از نوسانات را می توانیم کنترل کنیم، 

تصریح کرد: پول و ارز باید رصد بشوند؛ این بیشتر 
از طریق سیستم بانکی انجام می شود؛ پول ما باید 

حکمرانی لازم را داشته باشد.
وی گفت: مــراودات با کشــورهای مختلف داریم 
ولی هیچ نظارت دقیقی وجود نداشــته و خیلی از 
آسیب ها بخاطر عدم نظارت و اجرای مقررات است. 
وی با بیان اینکه می خواهیم مرتب بانک ها و پول را 
رصد کنیم ولی در این حوزه مشــکل داریم، افزود: 
مشکل دیگر تولید آمار است؛ داده های اقتصاد کلان 
باید ابزاری برای سیاست گذاری و پیش بینی آینده 
باشــند؛ الان آمار واطلاعات موجود این کمک را 
نمی کند؛ به صورت نسبی می گویم؛ اما آمار اصلًا به 
روز نیست و مبتنی بر آمار گذشته است؛ دیتای تورم 
مربوط به دو سال گذشته است و هیچ کمکی به ما 
در سیاست گذاری نمی کند. فرزین گفت: این آمار 
بیشتر ابزاری برای منافع سیاسی شده و کمکی به 
ما به عنوان سیاست گذار نمی کند ما باید منافع ملی 
آمار اقتصادی را حس کنیم. آمار اقتصادی را تولید 
نمی کنیم که یکی بگوید من خوب بودم دیگری بد؛ 
باید آماری تولید شود که به ما کمک کند تا بدانیم 

سیاست بعدی ما باید چه شود.
وی افزود: می گویند بانک مرکزی مســئول تورم 
یا مســئول ارز اســت. نه، این طور نیست عوامل 

متعددی تأثیرگذار هستند. فرزین پیش بینی پذیر 
کردن اقتصاد را موضوع مهم دیگری دانســت که 
باید به آن پرداخته شــود و گفت: در این حوزه هم 
دچار مشکل هستیم؛ در سال های قبل تکانه های 
متعددی داشــتیم که اگر قابل پیش بینی بود آثار 

منفی کمتری را شاهد بودیم.
وی افزود: باید بتوانیم خوب پیش بینی و پیش نگری 
کنیم و سیاست متناسب اتخاذ کنیم تا آثار منفی 
تکانه هــا را خنثی کنیم. بــه موقــع نمی توانیم 
تصمیمات مناسب اقتصادی بگیریم و شوک هایی 

که به اقتصاد وارد می شود را پیش بینی کنیم.
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به انتظارت منفی در 
جامعه گفت: تیمی در خارج کشور با عملیات روانی 
در حال تلاش برای متلاطم کردن بازار هســتند؛ 
تا بازار آرامش دارد فــوراً مصاحبه هایی را به نقل 
از مقامات آمریکا و قطر و … علیه ایران منتشــر 
می کنند؛ فنر مجازی درســت کردند و مدام دارند 
انتظارات تورمی را برای فعالان اقتصادی زنده نگه 
می دارند و مدام میگویند فنر ارز فشــرده شده و تا 

آخر سال رها می شود.
وی با بیان اینکه نه تنها عملیات روانی بلکه عملیات 
واقعی می کنند، گفت: طی روزهای اخیر توافقات 
بســیار خوبی با وزارت صمت و شــهرداری تهران 

برای واردات خودروهای برقی داشتیم زیرا که منابع 
ارزی ما در شرایط خوبی است؛ هیچ مشکلی در بازار 
ارز نداریم؛ تسلطمان نیز در حوزه ارز بسیار افزایش 
یافته است. ارزمان را به مفتی خرج نمی کنیم و بابت 
زیر ساخت های کشور خرج می کنیم؛ ارز را مفت به 
کسی نمی دهیم، ارز دست هر کسی هم هست باید 
برگرداند. زیرا که ارز کالایی عمومی است و همه ارز 
باید به کشور برگردد. این موضوع بخشی از سیاست 

تثبیت ماست.
وی همچنیــن از کاهــش نرخ رشــد نقدینگی از 
بالای ۴۰ به ۲۶ درصد خبر داد و گفت: سیاســت 
تثبیت سیاست قطعی ماست و کوتاه هم نمی آییم؛ 
انتظارات تان را با سیاســت تثبیت هماهنگ کنید 
و به فنرهای خیالی که می ســازند توجه نکنید. به 

تئوری های الکی توجه نکنید.
رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: انتظارات برای 
ما خیلی مهم اســت و اگر مردم به ما اعتماد نکنند 
و به این تئوری های الکی و فنرهای ساختگی توجه 
کنند، کار سخت می شــود ولی اگر اعتماد داشته 
باشند این تیم هیچ کاری نمی توانند انجام دهند. 
در سال ۹۰ بالاترین میزان تراز تجاری را داشتیم 
ولی با فضاسازی روانی بازار بهم ریخت؛ هر شب این 
آقایان روایت دارند و زمان تعیین می کنند که فلان 

تاریخ جهش خواهیم داشت.
فرزین با تاکید بر اینکه در فضای انتظاراتی وضعیتی 
علیه سیاســت تثبیت به وجود می آوردند؛ تصریح 
کرد: می گویند دولت کسری بودجه دارد و به همین 
دلیل بازار بهم می ریزد؛ اولاً کســری بودجه آنچه 
اینها می گویند نیست و دوماً اصلًا اجازه نمی دهیم 

کسری بودجه ریالی شود.
وی به رمز ارزها اشــاره و تصریح کرد: در رمز ارزها 
سیاست ما این است که اگر قانونی شود به صادرات 
و واردات کمک کند ولی محدودیت اعمال شده به 
استفاده از رمز ارزها در داخل مربوط می شود. دلیل 
آن هم پول شویی است و شواهد زیادی داریم که از 
رمز ارز برای پول شویی اســتفاده می شود. فرزین 
گفت: قصدمان این اســت که یک بار دیگر قوانین 
و مقررات این حوزه را مــرور کنیم؛ اگر به ما کمک 
کند از آن استفاده می کنیم؛ تیمی در بانک مرکزی 
برای این موضوع تشــکیل شده و انشاالله به اصلاح 

سیاست های ما کمک کند.

رئیس کل بانک مرکزی: دست هرکس ارز هست برگرداند

بکارگیری رمزارزها برای توسعه صادرات

افزایش ۱۲ سال سن بازنشستگی 
تکذیب شد

خانه ملت با تکذیب افزایش ۱۲ ســال ســن 
بازنشســتگی اعلام کرد افــرادی که به تازگی 
شــروع به کار کنند به میزان سنوات خدمت 
آن ها حداکثر ۵ سال اضافه می شود. خانه ملت 
اطلاعیه داد؛ متنی یکسان به صورت ناگهانی در 
تعداد زیادی از کانال های خبری درحال انتشار 
اســت که حاوی ادعایی دربارۀ مصوبۀ مجلس 

شورای اسلامی برای سن بازنشستگی است.
در این متن، ادعا شده که سن بازنشستگی در 
ایران ۱۲ ســال افزایش یافته، درحالی که این 
ادعا خلاف واقع است و براساس مصوبۀ مجلس، 
اولاً میزان افزایش سنوات خدمت پلکانی است و 
بیشتر افراد در حد چند ماه به سنوات خدمتشان 
اضافه می شود و ثانیاً افرادی که به تازگی شروع به 
کار کنند به میزان سنوات خدمت آن ها حداکثر 

۵ سال اضافه می شود.
براساس مصوبۀ مجلس که روز گذشته توسط 
سخنگوی کمیسیون تلفیق و نیز رئیس مجلس 
شورای اسلامی نیز صراحتاً تشریح شد، حداکثر 
سنوات خدمت ۳۵ ســال یا ۶۲ سال سن برای 
مردان و ۳۰ سال سنوات خدمت یا ۵۵ سال سن 

برای زنان است.

وصول ۱۸ هزار میلیارد تومان از 
محل فرارهای مالیاتی 

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور با اشاره به 
شناسایی ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار مودی جدید از 
طریق تقاطع گیری سامانه ها گفت: بیش از ۱۸ 
هزار میلیارد تومان نیز از محل فرارهای مالیاتی 

شناسایی و وصول شد.
به گزارش سازمان مالیاتی، سیدمحمدهادی 
ســبحانیان در نشست هم اندیشــی اعضای 
کمیسیون مالیات اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشــاورزی ایران، به نقش موثر داده محوری 
در افزایش و تقویت عدالت مالیاتی اشاره کرد و 
تصریح کرد: امسال به واسطه اشراف اطلاعاتی، 
اظهارنامه های مالیاتی بخش اصناف ۲.۵ برابر 
شد، بالغ بر ۶۰۰ هزار اظهارنامه برآوردی برای 

اولین بار تولید شد.
وی افزود: نگاه ما به فعالان اقتصادی به خصوص 
فعالان بزرگ و شناسنامه  دار این است که این 
افراد، شریک راهبردی ما هستند بنابراین اگر 
موانعی بر سر راه آنان ایجاد کنیم، در واقع هر دو 
طرف متضرر می  شود. معاون وزیر امور اقتصادی 
و دارایی با بیان اینکه یکی از الزامات این نگاه، 
سیستمی کردن فرایند شناســایی و مالیات 
 ســتانی اســت، افزود: اگرچه در این خصوص 
نسبت به گذشته پیشرفت قابل توجهی داشته 
 ایم اما باید با سرعت بیشتری به سمت محاسبه و 

اخذ سیستمی مالیات حرکت کنیم.
سبحانیان به ظرفیت های قانونی این موضوع 
اشاره کرد و گفت: قانون پایانه های فروشگاهی 
و سامانه مودیان، یکی از قوانین مترقی است که 
برای اجرای آن از اول دیماه سال جاری آمادگی 
کامل داریم البته در مسیر توفیق آن، نیازمند 
همکاری تمامی دستگاه ها و نهادهای ذی ربط و 

همچنین آحاد اقتصادی جامعه هستیم.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی افزود: اجرای 
قانون ســامانه مؤدیان و پایانه فروشگاهی در 
واقع کمک به فعالان اقتصادی و در راســتای 
توسعه عدالت مالیات ستانی است، اگر تاکنون 
اجحافی به واسطه شناخت غلط یک فرد صورت 
می گرفت، با سیستمی شدن فرایند شناسایی و 

اخذ مالیات این موضوع حل می شود.
وی با بیان اینکه تکریم مودیــان و حمایت از 
خوش حسابان، از راهبردهای اصلی ما در دوره 
جدید بشــمار می آید، تصریح کرد: وظیفه ما 
به عنوان ســازمانی که از مــردم مالیات اخذ 
می کنیم، تکریم مؤدیان اســت و لــذا در این 
خصوص اقداماتی صورت گرفتــه که یکی از 
آن موارد، آمــوزش مؤدیان اســت. ایجاد میز 
واکنش ســریع برای ارایه خدمات ســریع و 
آسان و همچنین استقرار سامانه پاسخگویی 
به فعــالان اقتصادی با شــماره تلفن ۱۵۲۶ و 
 اتاق های مشاوره از سایر اقدامات عملی سازمان 

در این زمینه است.
سبحانیان بر لزوم تعامل و همکاری متقابل جهت 
رفع مســایل و دغدغه های فعالان اقتصادی و 
مودیان در سطوح مختلف تاکید کرد و گفت: این 
نوع جلسات و هم اندیشی ها نتایج و آثار مثبتی 
در پــی دارد و ضمن اینکه بــه رفع حداکثری 
مسایل و مشکلات منجر می شود، بر هم افزایی 
و بهبود و کارآمدی امور کمک شایانی خواهد 
کرد لذا علاقمند هستیم این نوع جلسات بطور 

متناوب برگزار شود.
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وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اقدامات این 
وزارتخانه برای صحت سنجی فرصت های شغلی ایجاد 
شــده از ۴ روش مختلف گفت: معدل صحت سنجی 
ما موید ایجاد بیش از یک میلیون فرصت شــغلی در 
سال است که سایر مراکز نیز بر صحت این آمار تاکید 
کرده اند. بر اساس گزارش رســمی مرکز آمار در بهار 
۱۴۰۲ نسبت به بهار ۱۴۰۱، تعداد ۹۰۷ هزار فرصت 
شغلی خالص ایجاد شــد. »صولت مرتضوی« وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعــی در بازدید از مرکز تماس 
اشتغال کشــور گفت: امروز در بازدید از مرکز رصد و 
پایش اشتغال کشور جوانان فعالی را دیدم که کارهای 

خوبی را آغاز کرده اند اما کافی نیست.
وی افزود: اشــتغال حق آحاد مردم اســت. یکی از 
حقوق اساسی و تضمین شده آحاد مختلف جامعه 
بسترسازی برای اشــتغال است. اشتغال آرامبخش 
زندگــی خانوادگی و تشــخص آور اســت. یکی از 
برنامه های دولت سیزدهم بحث کاهش نرخ بیکاری 
و ایجاد اشتغال اســت. رئیس جمهور در بدو آغاز به 
کار خود، ایجاد سالانه یک میلیون فرصت شغلی را 
تبیین کرد که بالغ بر یک میلیون شــغل به صورت 
سنواتی ایجاد شده است. همکاری تنگاتنگ میان 
معاونت اشــتغال وزارت تعاون و اپراتور رایتل برقرار 
اســت، تا صحت ســنجی فرصت های شغلی ایجاد 

شده از بســترهای مختلف مورد بررسی قرار بگیرد. 
مرتضوی تاکید کــرد: این رصد به ۴ شــیوه انجام 
می شود. قدم نخست خوداظهاری است که توسط 
دســتگاه های مختلف صورت می گیــرد. قدم های 
بعدی نظارت پیامکی، ارتباط تلفنی و نظارت میدانی 
هستند. معدل صحت سنجی ما موید ایجاد بیش از 
یک میلیون فرصت شغلی در سال است که سایر مراکز 
نیز بر صحت این آمار تاکید کرده اند. بر اساس گزارش 
رسمی مرکز آمار در بهار ۱۴۰۲ نسبت به بهار ۱۴۰۱، 
تعداد ۹۰۷ هزار فرصت شغلی خالص ایجاد شده که 

به رشد اقتصادی کشور کمک کرده است.
وی تصریح کرد: بر اساس آمار رسمی بعد از یک دهه 
رکورد به رشد اقتصادی ۴ درصد رسیده ایم و گزاره ها 
حکایت از این دارد که نرخ بیکاری در تابستان ۱۴۰۲ 
وارد کانال هفت درصد شده که این برای ما خوشحال 

کننده است و به همین سبک ادامه پیدا خواهد کرد.
در ادامه »محمود کریمی بیرانوند« معاون توســعه 
کارآفرینــی و اشــتغال وزارت تعاون صبــح امروز 
)دوشــنبه( در بازدید از مرکز تماس اشتغال کشور 
گفت: از خرداد ۱۴۰۱ با همــکاری رایتل که آن را 
اپراتور اشتغال کشــور می نامیم این فعالیت را آغاز 
کردیم و امروز فاز دوم مرکز تماس اشتغال کشور را 

افتتاح می کنیم.

معاون فناوری هــای نوین بانک مرکزی با اشــاره به 
افزایش استفاده از خدمات بانکداری الکترونیک توسط 
مردم در سال های گذشته، گفت: بدنبال آن هستیم که 
پرداخت تسهیلات خرد به مردم ۲۴ ساعته شود. مهران 
محرمیان در دهمین همایش بانکداری الکترونیک و 
نظام های  پرداخت، اظهارداشت: رشد سالانه تراکنش ها 
در شبکه بانکی کشور ادامه دارد. این در حالی است که 
یکی از نگرانی ها این بود که با اجرای برخی از پروژه ها در 

راستای ایجاد شفافیت، روند افزایشی آن کاهش یابد.
وی با بیان اینکه نرخ استفاده از فناوری های مالی در دنیا 

براساس آمار مکنزی در حال افزایش است، اظهار داشت: 
میزان رشد استفاده از فناوری های مالی در کشورهای 
مختلف دنیا تفاوت معناداری با یکدیگر ندارد اگرچه 
متوسط رشد درآمد از محل فناوری های مالی هم در 
دنیا رو به رشد است، ضمن آنکه این رقم در خاورمیانه 
و آمریکای لاتین بالاتر است. معاون فناوری های نوین 
بانک مرکزی معتقد است: تا سال ۲۰۳۰ و براساس آمار 
موسسه مکنزی، درآمدهای صنعت پرداخت در دنیا 
بیش از پیش روبه رشد خواهد بود. محرمیان خاطرنشان 
کرد: در حوزه بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت، 

بانک ها از یک طرف با دغدغه ها و مشکلات خود و از 
طرف دیگر فناوران مالی با دغدغه های خود که معمولا 
در تضاد یا تناقض با بانک ها است، حضور دارند و این در 
حالی است که نهاد تنظیم گر باید در این بین حاضر بوده 

و به دغدغه های خود نیز بپردازد.
وی با بیان اینکه هوش مصنوعی، تاب آوری و بانکداری 
باز در صدر نیازمندی های بانک های مرکزی و شبکه 
بانکی قرار دارند، اظهار داشت: براساس پژوهشی که 
دانشگاه هاروارد انجام داده، ایران از نظر زیرساخت و داده 
اکنون در شرایط خوب زمینه استفاده از هوش مصنوعی 

قرار دارد و در حوزه فناوری هم وضعیت ما نسبتا خوب 
ارزیابی شــده اســت. وی ادامه داد: بدنبال شرایطی 
هستیم که مقررات ما قابل خواندن توسط ماشین باشد 
و به طور خودکار مقررات در سامانه های مختلف اجرایی 
شود. محرمیان تصریح کرد: در حال حاضر در زمینه 
انتظارات تورمی در شرایط خوبی به سر می بریم و هر 
ساعت می توانیم متوجه شویم که انتظارات تورمی چه 
تغییراتی داشته است. نقشه راه هوش مصنوعی نیز در 
بانک مرکزی تدوین شده و مرکز تعالی هوش مصنوعی 

در صنعت بانکی هم راه اندازی خواهد شد.

رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران با بیان 
اینکه توافقات تجاری و بازرگانی در زمینه های 
مختلف تجارت ایران با ترکمنســتان را رشــد 
می دهد، گفت: تدوین ســند جامع همکاری دو 
کشور آغاز شده است. به گزارش سازمان توسعه 
تجارت ایران مهدی ضیغمی با اشاره به برگزاری 
هفدهمین کمیسیون مشترک اقتصادی ایران و 
ترکمنستان در عشق آباد اظهار داشت: این سفر 
بسیار خوب بود زیرا وزیر امور خارجه این کشور 
و رئیس کمیسیون مشــترک پیگیر ایجاد سند 
جامع تجاری و بازرگانی بین ایران و ترکمنستان 
هستند که تدوین آن آغاز و رایزن بازرگانی اعزام 

خواهد شد.
رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران افزود: با 
توجه به اصول طی کــردن مراحل دیپلماتیک 
برای اعزام رایزن بازرگانی، در ۴ ماهه آینده شاهد 
حضور فعال رایزن در این کشــور خواهیم بود. 
ضیغمی با بیان اینکه سال گذشته ۵۰۰ میلیون 
دلار مبادلات تجاری بین ایران و ترکمنســتان 
انجام شد، گفت: امسال نیز شاهد همین میزان 
تجارت بین دو کشور خواهیم بود که با توجه به 
توافقات انجام شــده امکان رشــد چشمگیر در 

وضعیت تبادلات تجاری وجود دارد.

وی با بیان اینکه در شاخه های مختلف اقتصادی 
با مسوولان این کشــور به توافقات خوبی دست 
یافته ایم، گفت: تجارت مرزی بــا ایجاد مراکز 
تجاری در مرزها مــورد توجه قرار گرفت و مقرر 
شد تا طی هفته های آینده بازدیدهایی از دو مرز 
اینچه برون و سرخس انجام شود و پس از بررسی 
های دقیق یکی از آنها به عنوان مرکز یا منطقه 

تجاری مرزی انتخاب شود.
رئیس سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه 
سند تفاهم نامه تجارت مرزی از سال ۱۹۹۶ تا 
کنون مورد بازنگری قرار نگرفته اســت، اظهار 
داشت: پیشنهاد شــد تا بررسی کارشناسی این 
سند انجام شود و تدوین دوباره آن در دستور کار 
قرار گیرد که مورد توافق نیز قرار گرفت که تا ماه 

آینده به نتیجه برسد.
ضیغمی اظهار داشــت: از دیگر موضوعات مورد 
بررسی در حوزه مصالح ســاختمانی و صنعت و 
معدن بود که با توجه بــه توانمندی های ایران 
مورد استقبال ترکمنســتان قرار گرفت و مقرر 
شد تا اسناد و فهرست های مورد تأیید دو طرف 
مورد تبادل قرار بگیــرد و در آینده ای نزدیک 
تبدیل به سندهای اجرایی و قراردادهای صنعتی 

و معدنی شود.

معاون وزیر نیرو در اموربرق و انرژی گفت: بــا توجه به تدابیر در نظر 
گرفته شده مشکلی برای تامین سوخت نیروگاه ها نداریم و برای فصل 
تابستان نیز برنامه ریزی ها آغاز شده و پیش بینی می شود که با همکاری 

مردم مشکلی برای تامین برق وجود نداشته باشد.
همایون حایری با اشاره به آخرین وضعیت تامین برق برای زمستان، 
اظهار کرد: با برنامه ریزی ها و اقداماتی که از سوی شرکت گاز صورت 
گرفته وسهم گاز بســیار خوبی در اختیار نیروگاه ها قرار گرفته است، 

مشکل خاصی برای تامین سوخت نداریم.

وی افزود: این مساله موجب شده که سوخت مایع کمتری در نیروگاه ها 
اســتفاده کنیم و وضعیت تامین گاز علی رغم اینکه در برخی از نقاط 
کشور هوا سر شده به خوبی مدیت شده است و امیدواریم با همکاری 
که وجود خواهد داشت، زمستان امسال را نیز بدون مشکل پشت سر 

بگذاریم.
معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی درباره تدابیر و برنامه ریزی های 
صورت گرفته برای تامین برق در فصل تابستان نیز گفت: برای تابستان 
از همین الان برنامه ریزی ها آغاز شده تا ظرفیت نیروگاه ها افزایش یابد 

و در همین راستا خطوط انتقال توسعه یابد و به صورت هفتگی نیز برای 
این مهم جلساتی برگزار می شود.

به گفته حائری طبــق ارزیابی ها و برنامه ریزی هــای صورت گرفته، 
پیش بینی می شود که برای تابستان نیز با همکاری مردم مشکل نداشته 
باشیم، در تابستان امسال همکاری مردم بسیار خوب بود و امسال سال 
همکاری مردم در بخش مدیریت مصرف بــود چراکه برای اولین بار 
بخش خانگی نسبت به سال های گذشته بدون هیچ محدودیتی میزان 

مصرف خود را کاهش داد.

وعده ایجاد سالانه یک میلیون شغل محقق شد

برنامه ریزی پرداخت تسهیلات خرد به طور ۲۴ ساعته 

تدوین سند جامع تجاری بین ایران و ترکمنستان

پرونده خاموشی ها بسته شد
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زمین عامل اصلی قیمت گذاری در مسکن
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

از کل پهنه سرزمین ایران فقط یک صدم آن برای سکونت استفاده می شود. زمین شاکله و اساس قیمت 
مسکن را تشکیل می دهد و در برخی از کلانشهرها بیش از ۷۰ درصد قیمت مسکن، قیمت زمین است. 
سهم زمین در افزایش قیمت تمام شده مسکن بســیار بالا بوده و باید جهت گیری و برنامه ریزی ها به 
این سمت باشد که این سهم کمتر شود. با هدف جلوگیری از افزایش قیمت زمین که تاثیر زیادی در 
بالا رفتن قیمت مسکن دارد، دولت باید در کنار ســاخت و ساز در قالب نهضت ملی مسکن، به عرضه 

زمین نیز بپردازد.
همچنین بیشترین تقاضای مصرفی در بازار مسکن برای خانه هایی با مساحت حدود ۱۰۰ متر مربع 
است. دیده می شود که بخش زیادی از خانه ها با متراژهای بالاتر ساخته می شود که نشان می دهد این 

خانه ها قرار است به عنوان کالای سرمایه ای نگه داشته شوند.
با وجود اینکه ۶۰ درصد تقاضای مصرفی در بازار مسکن برای واحدهای ۱۰۰ متر مربع و یا کمتر است؛ 
اما بیش از ۵۰ درصد خانه هایی که امروز در شهرهایی از جمله تهران در حال ساخت می باشند بالاتر از 

۱۶۰ متر مربع هستند که نشان از سرمایه ای بودن این خانه ها دارد.
در ریشه گرانی ها در  بحث مسکن موضوع زمین در کشــور ما جدی تر است. در مناطق کشور به طور 
متوسط سهم زمین، از قیمت تعیین شــده ۷۰ تا 8۰ درصد اســت. در مناطقی از تهران این سهم تا 
9۰درصد است. سیاست گذاری در حوزه مسکن در کشور، سیاســت های خود تحریمی است. زمین 
عامل اصلی قیمت گذاری در مسکن است. ما گرفتار یک خود تحریمی هستیم.  شهرسازی را با تعریف 
محدوده بندی به سمت رشد عمودی شهر سوق داده ایم. این رشد باید افقی صورت  گرفت. چند درصد 
خاک ما امروز سهم بخش مسکن است. این درصد بسیار ناچیز است. با توجه به این ظرفیت خاکی چرا 
باید شهرها رشد عمودی داشته باشند؟ شما وقتی تراکم  فروشی می کنید، قیمت زمین را ناخودآگاه 

بالا می برید.
از سویی در طرح های شهری با محدودیت توسعه به شکل عمودی و افقی مواجه هستیم و از سوی دیگر 
برای جلوگیری از تبعات تمرکز جمعیت در مرکز نیازمند محدودیت. مسائل پدافندی زیست محیطی 
باعث شده است که ضوابط و مقررات به سمت کنترل گرایی حرکت کند و از سوی دیگر محدودیت ها 

منجر به کاهش عرضه شده است.
باید زیرساخت ها را برای اخذ مالیات در کشور درست کنیم. اگر این زیرساخت ها درست شود، هر کسی 
برای تصاحب تعداد زیادی ملک طمع نخواهد داشت و دیگر تفاوت نخواهد کرد این ملک داخل یا اطراف 
شهر باشد. زیرساخت برای اجرای قانون در حوزه اخذ مالیات مسکن وجود ندارد. مشکل این است که 
نمی توانیم قوانین موجود را اجرا کنیم. باید زیرساخت اطلاعاتی داشته باشیم تا بدانیم تعداد مالکیت 

افراد را احصا کنیم و از طریق سیاست های مالیاتی، اقدام به کنترل قیمت مسکن کنیم.

رسول شجری، رئیس اتحادیه کفاشان دستدوز 
تهران گفت: کفش جزء نیازهای ضروری سبد 

خانوار محسوب می شود. 
با توجه به گرانــی و تورمی که وجود دارد وعدم 
توانایی خرید مردم، روال خریــد مردم کندتر 
انجام می شود. رئیس اتحادیه کفاشان دستدوز 
تهران گفــت: تولیدات کفــش داخلی ما بیش 
از مصرف اســت و به همین دلیــل قیمت ها به 
 واســطه رقابتی بودن ذات بــازار، نزولی بوده و

 افزایش ندارد.
شجری درباره چالش های مربوط به این صنف 
گفت: صنف کفاشــان بیشــتر در مورد تامین 
مواد اولیه دچار مشکل و چالش است و از طرفی 
با مســائل ارزی روبه رو هســتیم. به این دلیل 
که همه مــواد اولیه مربوط به صنف کفاشــان 
در داخل کشــور تهیه نمی شــود و بخشــی از 
آن باید توســط واردات تامین شــود. بخشی از 
مواد اولیه وارداتی بعد از وارد شــدن به کشور 
به کارخانه هــای مولد صنعــت کفش خواهند 
 رسید که در حال حاضر به دلیل مشکلات ارزی 

امکان پذیر نیست.
وی افزود: قســمت مهمی از مــواد اولیه ما از 
طریق کارخانه های داخلی تولید می شود، مثل 
چرم سازی، چسب سازی و سایر کارخانه هایی 
که برای تولیدکنندگان کفــش تولیدات مواد 
اولیه دارند. با تمام ایــن اوصاف باید تاکید کنم 
که شــرایط ارزی خوبی نداریم و بــا توجه به 
گرانی ارز، از نظر واردات ماشــین آلات دسته 
 اول با مشکل روبه رو هســتیم و قیمت گزافی 

را باید بپردازیم.
اخیرا با دولت رای زنی کرده ایم که ارز جدید در 
رابطه با تهیه ماشین آلات مستعمل برای صنف 
ما اختصاص دهند و همچنین ماشــین آلاتی 
که قابل اســتفاده هســتند را به تهران بیاوریم 
 تا کارخانه های کفش ســازی مورد بازســازی

 قرار گیرد.
شــجری درباره تاثیر میــزان واردات کالاهای 
قاچاق در حــوزه کفش و اثر آن بــر بازار کفش 
داخلی گفــت: واردات کالای قاچاق با توجه به 
گرانی نرخ ارز کاهش یافته اســت. ولی با همه 

این اوصاف در داخل کشور افرادی وجود دارند 
که اقداماتی را خلاف قانــون انجام می دهند و 
برای جلوگیری از این اتفاق بایــد طبق قانون 
نظام صنفی و همچنین مجلس شورای اسلامی، 
جلوی واردات کالایی که در داخل کشور تولید 

می شود، گرفته شود.
وی در پاسخ به این ســوال گفت: کفش دست 
دوز اصطلاحــی بود که از قدیم وجود داشــت. 
امــروزه در کل دنیا کفش دســت دوز تلفیقی 
از کار دســت و ماشین است. در کشــور ما نیز 
کفش های دســت دوز حدود ۳۰ ســال است 
که تلفیقی از دســت و ماشین اســت. در حال 
حاضر همه کارهایی که با دســت برای ساخت 
 یک کفــش انجام می شــد را با ماشــین انجام

 می دهند.
رئیس اتحادیه صنف کفاشــان دستدوز تهران 
خاطر نشــان کرد: برخی از کفش هــا ویژگی 
درمانی و طبی دارند و براساس آناتومی شخصی 
ســاخته می شــوند و از این کفش ها عموما به 
ویژگی های درخواستی سفارش دهنده مربوط 

می شود. 
کفش های طبــی معمولا توســط واحدهایی 
مخصوص ایــن کار تولیــد می شــود و اغلب 
افــرادی کــه از کفش هــای طبی اســتفاده 
می کننــد به ایــن واحدهــا مراجعه کــرده و 
 ســفارش مخصــوص خــاص خودشــان را 

درخواست می دهند.
شــجری در پایــان گفــت: کفش هــای طبی 
چون سفارشــی دوز هســتند معمولا به طور 
 تقریبــی قیمت بیشــتری نســبت بــه دیگر 

کفش ها دارد. 
در مجمــوع به دلیــل اینکه تولیــدات کفش 
داخلی ما بیــش از مصرف اســت، قیمت ها به 
دلیل رقابتی بــودن ذات بازار، نزولــی بوده و 
افزایش ندارد. کفش مثــل برخی از اقلام دیگر 
نیســت که در تهران با کمبود آن دچار باشیم 
و کفش یــک کالای رقابتی اســت و با توجه به 
اینکه آمار قابل قبولی در زمینه تولید نســبت 
 به فروش دارد، قیمت ها در ســطح مناســبی

 قرار دارد.

در بــازار طــلا خبری نیســت، این 
وضعیت روزهای ســال ۱۴۰۲ بازار 
طلاســت اما یک پیش بینــی برای 
طلا وجــود دارد کــه شــاید برای 
ســرمایه گذاران مهم باشــد؛ جهش 
قیمت در ماه های آینــده. بازار طلا 
و ســکه در روزهای پایانــی آبان ماه 
نیز در رکود تقاضا به ســر می برد و 
حدودا قیمت ها به ثبات نسبی رسیده 
اند. تا بــه این لحظه طــلا بر خلاف 
پیش بینی ها حرکت کرده و تغییرات 
قیمتی چشمگیری نسبت به ابتدای 

سال نداشته است.
این روزها نیز ســکه با نوسان اندک 
در کانال ۲8 میلیــون تومان معامله 
می شــود و طلا نیز در محدوده ۱۰ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان قرار دارد، 
عبادالله محمدولی عضو اتحادیه طلا و 
جواهر تهران وضعیت ثبات قیمت در 
بازار طلا را تایید می کند و می گوید: 
بازار تغییرات خاصی نسبت به هفته 
پیش نــدارد پس از جهشــی که در 
آغاز بحران خاورمیانــه به وجود آمد 
قیمت ها به سطح فعلی بازگشته و در 

همین روند ادامه دارد.
در گفت وگوهای قبلی با فعالان بازار 
طلا اشاره شد که تقاضایی برای خرید 
وجود ندارد، محمدولی در این رابطه 
نیز اظهار می کند: مدتی است قیمت 
طلا هر گرم طلای ۱8 عیار در حدود 
۲ میلیون و ۴۲۰ تــا ۳۰ هزار تومان 
معامله می شود تغییرات اندک است 
این مسئله نیز به این باز می گردد که 
خریدار در بازار نیست و در بازار طلا و 

جواهر یک سکوتی حاکم است.
این عضو اتحادیه طلا و جواهر تهران 
اضافه می کنــد: در صنف طلا فروش 
مصنوعات بســیار کم اســت گاهی 
نوســاناتی اتفاقی در بازار طلا باعث 
می شود خریدار پیدا شود چون مردم 
به دنبال این هســتند دارایی خود را 
تبدیل به طلا کنند تا ارزش آن حفظ 
شود اما زمانی که تغییرات از تب و تاب 

می افتد خریدار هم کمتر می شود.
به گفته این فعال بازار طلا شاید تقاضا 
و داد و ســتد بازار امســال نسبت به 
سال پیش کمتر از نصف شده باشد؛ 
محمدولی اضافه می کنــد: در بازار 
طلا خبری نیســت؛ قیمت هر گرم 
طلا ۲ میلیــون و ۵۰۰ هــزار تومان 
که قیمت هر کیلــوی آن ۲ میلیارد 
و ۵۰۰ میلیون تومان می شود مردم 
در این وضع انتظارات دیگری از طلا 
دارند، وقتی التهابات بازارها فروکش 
می کند خریدار فکر می کند که دیگر 
خرید طلا به صرفه نباشد پس می رود 
وارد بازار مسکن، خودرو یا بازارهایی 
که به نوعی سرمایه اش را حفظ کند 

می شود.
این عضو اتحادیه طلا و جواهر تهران 
اشاره می کند که در زمان ثبات خریدار 
کمتر می شود به همین علت است که 
حباب سکه هم بدون تغییر بوده است 
اما محمدولی یک پیــش بینی قابل 
تامل برای آینده قیمت طلا و ســکه 
دارد: »به دلیل تقاضایی که وارد بازار 
می شود روند قیمتی ســه چهار ماه 

آینده را افزایشی می بینیم.«

عضو مرکز تحقیقات مســکن گفت: 
دولت با اجرایی کردن برنامه ساخت 
مسکن استیجاری از طریق همکاری 
با بخش خصوصــی می تواند زمینه 
را برای بهبود وضعیت بازار مســکن 
فراهم کند. نویــد پاکنژاد عضو مرکز 
تحقیقات مســکن در برنامه فرامتن 
گفت: در یک دهه گذشته چالش های 
اقتصادی بر حوزه مسکن اثر گذاشته  
است و برخی از مسائل در حوزه بازار 
هم بر قدرت خرید متقاضیان اثر گذار 

بوده است. 
به گفته وی، بازار مسکن با دو چالش 
توان مالی بــرای خرید و یــا اجاره 
مسکن و دومی ســرمایه گذاری در 
حوزه مســکن روبرو شــده است که 
برای حل آن اقداماتی باید در دستور 
کار قرار گیــرد. عضو مرکز تحقیقات 
مسکن گفت: سرمایه گذاری در حوزه 
مسکن ۵۰ درصد کاهش یافته است و 
باعث برهم خوردن تعادل بین عرضه 

و تقاضا شده است.
او گفت: بســیاری از برنامــه  های 
مســکنی  به مرحله اجرا  نرسید اما 
بررسی ها نشان می دهد که  مسکن 
مهر  که در اواخر دهه 8۰ اجرا شــد 
تقریبا موفق بود به طوری که با کاهش 
قیمت زمین و ثابت بودن هزینه های 
ساخت و ســاز  متقاضیان وضعیت 
بهتری داشت اما از سوی دیگر کیفیت 
واحدها پایین و عدم تامین زیرساخت 
یکی از معضلات اصلی بود اما در کل  
در مقایسه با ســایر برنامه ها اثرات 

مثبتی داشته است. 

او تاکیــد کــرد: رونــد معاملات به 
واسطه کاهش قدرت خرید به سمت 
واحدهای کم متراژ آمده اســت  اما 
شاهد آن هستیم که  میانگین ساخت 
واحدها در کشــور حدود ۱۵۰ متر 
است که باعث می شــود متقاضیان 
نتوانند به سمت خرید مسکن بروند. 
پاکنژاد گفــت: دولــت می تواند با 
نوســازی بافت های فرسوده هزینه 
های زیر ساخت در پروژه های خارج 
از شــهر را کاهش دهد. کارشــناس 
مســکن گفت: در ســال 9۶ نسبت 
تسهیلات به خرید مسکن ۳9 درصد 
بوده اســت اما در ســال ۱۴۰۱ این 
نسبت به ۱۵ درصد رسیده  که نشان 
دهنده کاهش یافتن تسهیلات است.

وی تاکیــد کرد:  بــرای کنترل بازار 
مســکن باید نظام جامــع  حمایتی 
مسکنی را در کشــور اجرایی کنیم 
و یکــی از ایــن برنامه ها مســکن 
استیجاری است و دولت باید با بخش 
خصوصی شریک شــود و با واگذاری 
این واحدها به دهــک های پایین تر 
می تواند زمینه بهبود بازار مسکن را 

فراهم کند.
پاکنــژاد افــزود: وضعیت ســاخت 
واحدهای نهضت ملی مسکن مناسب 
نبوده است و ۳۰۰ هزار واحد در حال 
اجرا است و بسیاری از آنها در مرحله 
اولیه قرار دارد. او گفت: سیاست های 
تشــویقی برای ســاخت واحدهای 
کوچک در کشــور وجود ندارد و در 
حوزه معماری و شهرسازی و بیمه ای 

برنامه ریزی مناسبی ندارد.

دست اندرکاران بخش کشاورزی براین باورند که 
با فراهم شدن اعتبارات لازم، کشت قراردادی در 
کشور اجرا می شود که این امر در افزایش ظرفیت 
تولید محصولات اساســی تاثیر دارد. کشاورزی 
قــراردادی از اقداماتی اســت کــه وزارت جهاد 
کشاورزی برای  تعدادی از محصولات کشاورزی 
همچون برنج، کلزا، چغندر، پنبه و گندم دنبال می 
کند و همواره با وجود ظرفیت هایی که این طرح 
دارد تا ۵۰ درصد امکان افزایش تولید محصولات 

وجود دارد.
براساس گزارش سازمان جهانی غذا و کشاورزی، 
هم اکنون کشــاورزی قراردادی در بســیاری از 
کشورها اجرا می شود و موفقیت هایی هم در پی 
داشته است، کشور هندوستان از پیشتازان این نوع 
کشت است که در طول سال ها با آزمون و خطا نوع 
قراردادهای خودشان را اصلاح کرده تا نفع کشاورز 

و شرکت طرف قرارداد در آن تامین شود.
طبق آمارهای جهانی حدود 9۰ درصد کشاورزی 
در جهان قراردادی است، در حالیکه در کشور ما تنها 
یک درصد کشت قراردادی انجام می شود. علیرضا 
مهاجر در یازدهمین نشست کشاورزی قراردادی 
گندم، جو و دانه های روغنی گفت: کشت قراردادی 
اختیاری اســت و بیمه محصولات کشــاورزی با 
تخفیف ۲۰ درصــدی و پرداخت در زمان تحویل 

محصول از ویژگی های کشاورزی قراردادی است.
به گفته معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی 
۲۵۰ هزار هکتار کشــت گنــدم، ۴۰ هزار هکتار 
دانه های روغنــی و ۱۰۰ درصد چغندر قراردادی 
است و قرار بود امسال هم ۴۰ هزار هکتار برنج های 
پر محصول به صورت قراردادی زیر کشــت برود. 
همچنین در زمینه سبزی و صیفی ظرفیت ۵ تا 
۱۰ میلیون کشت قراردادی به ویژه برای صادرات 

وجود دارد.
کشــاورزی قراردادی، یک نوع سیستم تولید در 

کشاورزی اســت که مطابق توافقی بین خریدار و 
کشاورز انجام و در قرارداد شرایط تولید و بازاریابی 
محصول ذکر می شود، از این رو مسئولان اتحادیه 
و تشکل های تولیدی انتظار دارند که زیرساخت و 
اعتبارات لازم برای تحقق کشت قراردادی به عنوان 
یکی از مولفه های اثر گذار در خودکفایی و افزایش 

ضریب امنیت غذایی فراهم شود.
در همین رابطه سید مجتبی خیام نکویی معاون 
وزیر جهاد می گوید: کشت قراردادی مهمترین ابزار 
برای اجرایی کردن الگوی کشت است که می تواند 
در ارتقای ضریب امنیت غذایی تاثیر بسزایی داشته 
باشد. خیام نکویی فراهم کردن غذا، دسترسی آسان 
مردم، مصرف و ثبات و پایداری تولید را از مهمترین 
مولفه های امنیت غذایی برشمرد. معاون وزیر جهاد 
ادامه داد: بنابر آمار تولید غذا در کشور پس از انقلاب 
از ۲۵ به ۱۲۵ میلیون تــن افزایش یافت و اکنون 
ضریب خودکفایی به بیش از 8۰ درصد رســیده 
است. رئیس ســازمان تحقیقات گفت: با اجرای 
کشــت قراردادی و مصوبه ادگوی کشت علاوه بر 
صرفه جویی مصرف آب، شــرایط برای افزایش 
ضریب خودکفایی و تولید محصولات کشاورزی 

فراهم می شود.
ارسلان قاسمی رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق 
تعاون گفت: کشت قراردادی و الگوی کشت ۲ بالی 
هستند که برای حفظ منابع پایه آب و خاک جزء 
ضروریات هستند، اما متاسفانه کشت قراردادی 
همانند الگوی کشت آن طور که باید و شاید اجرا 

نشده است.
به گفته او، برای عملیاتی شــدن و تحقق کشت 
قراردادی و الگوی کشت، شعار دادن کافی نیست 
و همواره باید الزامات آن فراهم شود تا کشاورزان 
به آن سمت و سو حرکت کنند. قاسمی ادامه داد: 
کشاورزان هر یک از محصولات که برایشان صرفه 
اقتصادی داشته باشند، نسبت به کشت آن اقدام می 

کنند، درحالیکه برای کشت قراردادی باید برنامه 
داشته باشیم.

رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق تعاون با بیان اینکه 
کشت قراردادی بدون فراهم کردن الزامات محقق 
نمی شود، افزود: برای اجرای کشاورزی قراردادی بر 
مبنای پارامترها باید هزینه تمام شده تولید و سود 
متعارف را در نظر گرفت چراکه اجرای کشاورزی 

قراردادی به شکل کنونی سلف خری مدرن است.
او اجرای کشــت قراردادی و مصوبه الگوی کشت 
را جزء ضروریات اجتناب ناپذیر منابع آب و خاک 
کشور و راهکار رسیدن به خودکفایی محصولات 
اساسی اعلام کرد. مســئولان وزارت جهاد دولت 
ســیزدهم از همان ابتدا کشــاورزی قراردادی به 
عنوان راهکار امنیت غذایی و ناجی بخش کشاورزی 
مطرح کردند که تحقق اجرای این امر نیازمند ایجاد 

زیرساخت های لازم است.
کشت قراردادی روشــی برای خدمت رسانی به 
قشــر کشــاورزان خرده  مالک و حرکت به سوی 
یکپارچه سازی اراضی برای داشــتن کشاورزی 
بهره ور و اقتصادی است. قاسم پیشه ور رئیس اتاق 
اصناف کشاورزی گفت: کشــاورزی قراردادی از 
جمله راهکارهای موثر در رسیدن به خودکفایی 
محصولات اساسی به شمار می رود که برای تحقق 
آن باید زیرساخت های لازم فراهم شود. به گفته او، 
یکی از مولفه های اجرای کشت قراردادی، تعیین 
قیمت محصولات قبل از آغاز سال زراعی و تامین 
نهاده های ســم، کود و بذر اســت تا کشاورزان با 

اطمینان خاطر نسبت به کشت اقدام کنند.
پیشه ور ادامه داد: برای اجرای کشاورزی قراردادی 
باید پارامترها قبل از کاشــت مشخص شود، در 
غیراین صورت کشاورزان رغبتی به کشت ندارند. 
کمااینکه در ســال گذشته کشــت قراردادی در 
خصوص برنج اجرا شــد، اما دولت یک ماه قبل از 

فصل برداشت اعلام کرد که اعتبار لازم را ندارد.

حمیدرضا منافی، رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان لوستر تهران 
گفت: تولیدات لوستر و چراغ روشــنایی ایرانی از لحاظ کیفی بسیار نزدیک 
به تولیدات اروپایی، اما قیمت آن یک دهم محصولات خارجی اســت. رئیس 
اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان لوستر تهران با اعلام مطلب فوق گفت: 
با تولیدات داخل لوســتر و چراغ روشــنایی از واردات این محصولات بی نیاز 
هستیم در حالی که این کالا ها پیش از این به صورت آماده از کشور های اروپایی 

و آسیایی وارد می شد، اما هم اکنون ۷۰ درصد لوستر بازار تولید داخل است.
وی ادامه داد: محصولات ایرانی از لحاظ کیفی بسیار نزدیک به تولیدات اروپایی 
است در حالی که قیمت آن یک دهم محصولات خارجی است، زیرا در کشور ما 
سوخت، انرژی و نیروی انسانی ارزان است، اما قیمت نهایی کالا های اروپایی به 
علت نداشتن این مزیت ها، بالاتر است. به گفته رئیس اتحادیه تولیدکنندگان 
و فروشندگان لوستر تهران در تولیدات با کیفیت داخلی حتی چین هم توان 
رقابت با ایران را ندارد به عنوان نمونه لوستر با فلز برنز و آبکاری طلا در کشور 

چین گران تر از ایران است. وی با بیان اینکه هم اکنون بیش از ۲۰ تولیدکننده 
در صنعت لوستر دارای نشان معتبر )برندســازی( هستند، اضافه کرد: حتی 
یکی از تولیدکنندگان ایرانی، لوســتر برای اســتفاده در کاخ کرملین روسیه 

صادر کرده است.
منافی در خصوص نحوه احراز کیفیت مواد مورد استفاده لوستر برای مشتریان 
گفت: چراغ های روشــنایی از ۳ میلیون تا بیش از ۱۰۰ میلیون در بازار وجود 
دارد و سعی ما بر این است که سلیقه اقشار مختلف جامعه را با کیفیت و مواد 
مختلف تامین کنیم به همین منظور به فروشندگان ابلاغ شده که در فاکتور 
فروش مواد مصرفی به کار رفته و ضمانت نامه محصول را قید کنند، به عنوان 
نمونه تولیدکننده ای محصول تولیدی را با ضمانت ۱۰ ســاله آبکاری عرضه 
می کرد و این مورد را در فاکتور فروش قید می کرد که اگر کالا کِدر و یا ســیاه 

شد قابل برگشت باشد.
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان لوستر تهران با اشاره به نبود بستر 

لازم برای صادرات چراغ های روشنایی ایرانی، گفت: ضعف در معرفی و عرضه 
لوستر و چراغ های روشنایی در سطح بین المللی و نبود بازاریابی گسترده یکی 

از چالش های این صنعت است.
وی با بیان اینکه تاکنون ۲8 دوره نمایشگاه لوستر و چراغ های روشنایی برگزار 
شده افزود: بیست و نهمین دوره نمایشگاه از ســوم تا ششم آذر ماه در محل 
دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار خواهد شد و امیدواریم با دعوتی 
که از هئیت های تجاری خارجی برای حضور در نمایشگاه و آشنایی با کالای 
ایرانی به عمل می آید بتوانیم توانمندی صنعتگران ایران را هر چه بیشــتر به 

جهان معرفی کنیم.
منافی همچنین حضور تولیدکنندگان داخلی و برپایی غرفه در نمایشگاه های 
خارجی را بسیار تاثیرگذار دانست و افزود: شرکت در نمایشگاه های خارجی با 
هزینه متری ۳۰۰ تا ۴۰۰ دلار برای تولیدکنندگان به صرفه نیست و در اینجا 
نقش وزارت صمت و سازمان توسعه تجارت به عنوان متولیان امر و رایزن های 

تجاری در سفارتخانه های مختلف برای معرفی نشان ایرانی هم می تواند موثر 
باشد.

وی به رونق ماشــین آلات و تجهیزات این صنعت اشــاره کرد و گفت: عمده 
تجهیزات این صنعت داخلی است و گاهی برخی تولیدکنندگان، ماشین آلات 
جدید این صنعت را وارد و در صورت صرفه اقتصادی بازتولید )مونتاژ( می کنند 
تا از فناوری روز در این صنعت بازنمانند و اخیرا هــم یکی از تولیدکنندگان 
دستگاهی از چین وارد کرد که مراحل ساخت لوستر را به ترتیب نورد، صیقل و 
جوشکاری انجام می داد و در نهایت خروجی این ماشین صنعتی یک محصول 

آماده آبکاری بود.
منافی در خصوص مقاصد صادراتی لوســتر و چراغ روشنایی ایرانی گفت: به 
افغانستان، روسیه، ازبکستان، ترکیه و کشور های حوزه خلیج فارس صادرات 
داریم و حتی برخی فروشندگان در کشور های حوزه خلیج فارس و کشور های 

اروپایی، لوستر ایرانی را خریداری و با نشان تجاری خود عرضه می کنند.

مدیرعامل ســازمان ملی 
زمین و مســکن از برنامه 
ساخت واحدهای نهضت 
ملی مسکن در ارتفاع برای 
رفع مشکل کمبود زمین 
در برخی مناطق کشــور خبر داد. ارسلان مالکی 
با بیان این که تاکنون ۵۲ هــزار هکتار زمین برای 
نهضت ملی مسکن تامین شــده است، اظهار کرد: 
  از این رقم، ۳۶ هزار هکتار زمین در حریم شــهرها 

قرار دارد.
وی با بیان این کــه تاکنون بــرای ۱۶ هزار هکتار 
زمین در قالب شهرک ســازی مصوبه شورای عالی 
شهرسازی و معماری اخذ شده است، یادآور شد:  در 

برنامه اولیه نهضت ملی مسکن،  ۱.۲ میلیون خانوار 
باید در اراضی دولتی ســاکن شوند که با احتساب 
۶۰۰ هزار واحد شهرهای جدید زمین ۱.8 میلیون 

واحد مسکونی دولتی خواهد بود.
وی از توافق با بخش خصوصی برای استفاده از ۱۷ 
هزار هکتار زمین خبــر داد و گفت: در جاهایی که 
زمین نداریم مانند شهرهای شمالی، در صورتی که 
تقاضا بیش از اراضی تامین شــده باشد از ارتفاع و 
تراکم برای ساخت تعداد بیشتری واحد مسکونی 

استفاده خواهیم کرد.
معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان این که ۳۷۱ 
هزار واحد در قالب مسکن ویلایی یا گروهی ساخته 
می شود، اضافه کرد: در استان های خراسان جنوبی، 
یزد، اصفهــان و... واحدهای نهضت ملی مســکن 
به صورت ویلایی ســاخته خواهد شد. مالکی بیان 

کرد: در طرح نهضت ملی مسکن قیمت زمین صفر 
محاســبه شــده و به صورت اجاره 99 ساله واگذار 

می شود.
وی با اعلام این که تاکنون ۴.۵ میلیون نفر در سامانه 
برای نهضت ملی مسکن ثبت نام کرده اند،  اظهار کرد: 

وزارت راه و شهرسازی فعلًا برنامه ای برای ثبت نام 
مجدد در این طرح ندارد.

وی همچنین با اشاره به دســتور رئیس جمهوری 
برای ســاخت مســکن برای کارگران و کارکنان 
صنایع و کارخانه ها، افزود:  از ســوی دیگر یکی از 
سیاست هایی که مصوب شورای عالی مسکن است 
این که بتوانیم در سواحل جنوب مکان یابی هایی را 
انجام دهیم تا شهرک هایی احداث شود. شهرک های 
مولد و مسکونی. مکان یابی این شهرک ها به اتمام 
رســیده و در مرحله بررسی های فنی شورای عالی 

شهرسازی و معماری قرار دارد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

مشکل کمبود زمین حل می شود

بلندمرتبه سازی در نهضت ملی مسکن

ساخت خانه های استیجاری با کمک بخش خصوصی کاهش فروش مصنوعات در صنف طلا  کشاورزی قراردادی راهی برای افزایش ظرفیت تولید 

تولید لوستر ایرانی با یک دهم قیمت جهانی

کفش گران نیست، توان خرید وجود ندارد
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فناوری و 
اطلاعات

معاونت علمی و فناوری خبر داد:
اعطای برند »حکمت بنیان« به عطاری های استاندارد 

معاون علمی رئیس جمهور در سومین جلسه شورای ستاد گیاهان دارویی و طب سنتی 
از برنامه این معاونت بــرای اعطای برند »حکمت بنیان« بــه عطاری هایی خبر داد که 
استانداردهای خاصی را کسب کرده باشند. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، سومین جلسه شورای ستاد گیاهان دارویی و طب سنتی، 
28 آبان ماه، به همت ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان گیاهان دارویی و طب سنتی با حضور 
روح الله دهقانی فیروز آبادی و جمعی از اعضای این شورا در محل معاونت علمی، فناوری و 

اقتصاد دانش بنیان برگزارشد.
محمدرضا شمس اردکانی، دبیر ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان گیاهان دارویی و طب 
سنتی در سومین جلسه شورای ستاد گفت: »بازار پیش روی طب سنتی، بازاری پنج هزار 
میلیارد دلاری است و با توجه به موقعیت جغرافیایی و ظرفیت قابل توجهی که در کشت 
و تولید گیاهان دارویی داریم، می توانیم سهم 20 درصدی را در این بازار داشته باشیم که 
خود عدد قابل توجهی است. یکی از مهم ترین رویکردهای ما در این حوزه، بهره گیری از 

ظرفیت بخش خصوصی و استفاده از هوش مصنوعی است.«
وی ادامه داد: »بحث طب سنتی و گیاهان دارویی نخست از آن جهت که توحیدمحور و 
کل نگر است، دوم  به سبب این که برآمده از فرهنگ و تمدن ایران است و سوم اینکه امروز 

هم در حوزه سلامت و سبک زندگی کاربرد دارد، به موضوعی خاص بدل شده  است.«
پیمان صالحی، دبیر شــبکه ملی پژوهش و فناوری گیاهان دارویی ظرفیت صادراتی از 
دیگر حاضران جلسه، بحث خود را در مورد ســاماندهی طب سنتی و گیاهان دارویی با 
این نکته که ظرفیت ماده 13 در قانون مالیات 1402 را از دست ندهیم، آغاز کرد و گفت: 
»شرکت ها اغلب از ورود و سرمایه گذاری در حوزه طب سنتی و گیاهان دارویی نگرانی 
دارند و با اعطای تارگت سه درصدی به آن ها می توانیم انگیزه لازم را برای سرمایه گذاری  

در آنها ایجاد کنیم.«
او همچنین، به ظرفیت صادراتی گیاهان دارویی پرداخت و تاکید کرد: »بستر لازم برای 
توسعه بازار صادراتی گیاهان دارویی با توجه به تنوعی که در این حوزه داریم، فراهم است و 
با ظرفیتی که ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان گیاهان دارویی و طب سنتی و مرکز تعاملات 
بین المللی معاونت علمی دارد، می توان این مهم ) صادرات گیاهان دارویی( را به شکل 

گسترده تری بسط داد.«
خدادوست، معاون منابع انسانی توسعه مدیریت دانشگاه شهید بهشتی گفت: با حمایت 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان، اتفاقات خوبی در این حوزه رخ داده است 
و اساسا 16، 17 سال اســت که به این حوزه توجه حاکمیتی شده  است اما متولی اصلی 
این حوزه وزارت بهداشت است و در توسعه بازار ضابطه مند و هدف مند گیاهان دارویی، 
وزارت بهداشت و مشخصا پزشکان حرف اول را می زنند؛ به تعبیری پزشک است که بازار 
را تعیین می کند و استفاده غیر علمی از گیاهان دارویی و عطاری های غیرمجاز به نظام 

سلامت آسیب می زند.
به باور او، طب ســنتی باید جزئی از نظام سلامت باشد و این اســتراتژی ای است که در 
برخی کشورها همچون چین، کره جنوبی و هند در دستور کار است و ستاد توسعه اقتصاد 
دانش بنیان گیاهان دارویی و طب سنتی حکم نخ تسیبح را دارد و اگر ظرفیت سازی نکنیم 
همه تلاش ها بار نظام سلامت خواهد شد. در این جلسه نکات دیگری از سوی دیگر حضار 
اعم از پوشش بیمه ای خدمات حوزه طب ســنتی، ادغام طب ایرانی در نظام سلامت و 

ضرورت تقویت کار بین بخشی طرح شد. 
در پایان این نشست نیز دهقانی فیروز آبادی گفت: ساماندهی عطاری دو بعد دارد؛ نخست، 
ارائه مجوز که ما در معاونت علمی نمی توانیم به آن ورود کنیم و به وزارت بهداشت مرتبط 
است اما بعد دوم، اعطاء برند حکمت بنیان در قالب شیوه های تشویقی به برخی از عطاری 
ها است و طی آن، کسب این برند را منوط به احصاء استانداردهای خاص و البته اختیاری 

کنیم و همین شیوه را ترویج دهیم. 
نکته دیگری که معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور بر آن تاکید 
داشــت ضرورت حضور همه اعضا به ویژه وزرای علوم، بهداشت، صنعت و معدن، جهاد 
کشاورزی و کار در جلسات شورا بود و در این راستا، پیشنهاد کرد جلسات آتی شورا را به 
شکلی ماموریت گرا مشخصا به ماموریت های یک وزارت خانه معطوف شود تا بتوان از 

حضور وزرا در جلسات بهره برد.

10 درصد اختراعات ثبت شده مراحل تجاری سازی را طی می کنند
لزوم اصلاح مواد قانون جهش تولید دانش بنیان

مرکز پژوهش های مجلس با بررسی ماده ۵ قانون جهش تولید دانش بنیان به این نتیجه 
رسیده است که این ماده نتوانسته اتصال شــفاف بین دستگاه اجرایی، دانشگاه و بخش 
خصوصی برقرار کند و باید اصلاح شــود. مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در 
گزارشی به موضوع »نحوه انتقال دارایی های فکری و حق بهره برداری از آنها از دستگاه های 
اجرایی به بخش خصوصی )در راستای ماده ۵ قانون جهش تولید دانش بنیان( پرداخته 

است.
بررسی های این گزارش نشان می دهد در کشــور ما کمتر از 10 درصد اختراعات ثبت 
شده، مراحل تجاری سازی را طی می کنند. در این میان حدود 80 درصد اختراعات ثبت 
شده مربوط به افراد حقیقی و 20 درصد آن مربوط به اشخاص حقوقی شامل شرکت ها، 
دانشگاه ها و پژوهشگاه ها است. همچنین سازمان جهانی مالکیت فکری میزان نسبت 
دریافت های ناشی از حقوق مالکیت فکری به کل تجارت خارجی را برای ایران را در ۵ سال 
اخیر )2022-2018( صفر اعلام کرده است و وضعیت ایران در این شاخص مناسب نیست.
ماده ۵ قانون جهش تولید دانش بنیان، دانشگاه ها و مؤسسات پژوهشی را به مثابه دستگاه 
اجرایی فقط در ارتباط با بخش خصوصی در نظر گرفته و نتوانســته است اتصال شفاف 
بین دستگاه اجرایی، دانشگاه و بخش خصوصی را در مواردی که دانشگاه مجری انجام 

قراردادهای پژوهشی با دستگاه ها ست تبیین کند.
این مرکز در مطالعه خود به این نتیجه رسیده است که باید در دو سناریو، ماده ۵ قانون 
جهش تولید دانش بنیان تصحیح شود و در این راستا آئین نامه اجرایی مشتمل بر الزامات 
و فرایندهای اجرایی ثبت دارایی فکری، ایجاد یا عقد قرارداد با شرکت های انشعابی، دانش 
بنیان، واحدهای صنعتی و افراد حقیقی و همچنین نحوه تسهیم عوائد ناشی از تجاری 
سازی دارایی های فکری به پیشنهاد وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و معاونت علمی، 

فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری به تصویب هیأت وزیران برسد.
در این گزارش آمده است: »حمایت از حقوق مالکیت فکری و تجاری سازی دارایی های 
فکری در تحقق جهش تولید و اقتصاد دانش بنیان اهمیت دارد. در این میان نحوه انتقال 
دارایی های فکری و بهره برداری از آنها نقش مهمی در تسهیل تجاری سازی خواهد داشت.

در دنیا با توجه به قوانینی مانند »بای-دال«، حق مالکیت دارایی های فکری با تأمین مالی 
نهادهای دولتی، با رعایت الزاماتی از قبیل ثبت اختراع توسط مالک حقوقی اختراع )با 
تمرکز بر دانشگاه( اولویت تجاری سازی اختراع توسط کسب وکار کوچک و امکان کسب 
منفعت پدیدآورنده و مخترع در کنار مالک اختراع، به دریافت کننده پروژه های تحقیقاتی 

واگذار می شود.
به نظر می رسد اجرای حکم ماده ۵ قانون جهش تولید دانش بنیان، به دلایلی ازجمله ابهام 
در فلسفه واگذاری ها، تفسیرپذیری حکم، نبود ضمانت اجرایی و مهمتر از عدم شفاف بودن 
نقش، سهم و منافع دانشگاه ها و مؤسسات پژوهشی در اتصال سه ضلع دستگاه اجرایی، نهاد 
پژوهشی )به عنوان نهادی که بیش از 80 درصد قراردادهای تحقیقاتی دستگاه های اجرایی 

با آنها منعقد می شود( و بخش خصوصی با چالش زیادی مواجه باشد.
در ماده ۵ قانون جهش تولید دانش بنیان مصوب سال 1401 به دستگاه های اجرایی و 
دانشگاه ها و مؤسسات پژوهشی اجازه واگذاری تمام یا بخشی از دارایی های فکری و بهره 
برداری از آن را به بخش خصوصی داده است. بررسی ها نشان می دهد در کشور ما کمتر از 
10 درصد اختراعات ثبت شده، مراحل تجاری سازی را طی می کنند. در این میان حدود 
80 درصد اختراعات ثبت شده مربوط به افراد حقیقی و 20 درصد آن مربوط به اشخاص 

حقوقی شامل شرکت ها، دانشگاه ها و پژوهشگاه ها است.

اخبار

نشســت چالش ها و راهکار 
هــای جــذب و نگهداشــت 
نیروی انسانی در شهرک های 
صنعتــی با حضــور مدیرکل 
اشتغال و کارآفرینی سازمان 
جهاد دانشگاهی برگزار شد. دســتمزد پایین و هزینه 
بالای حمل و نقل، دزدی نیروی زبده توسط کارفرماها، 
بی توجهی دانشگاه ها به شــهرک ها و عدم هزینه کرد 
منابع تبصره های 16 و 18 در زمینه اشــتغال، از جمله 

دغدغه های مطرح شده در این نشست بود.
به گزارش ایرنا، نشســت چالش ها و راهکار های جذب 
و نگهداشت نیروی انسانی در شــهرک های صنعتی با 
حضور سیروس دشتی مدیرکل اشــتغال و کارآفرینی 
سازمان جهاد دانشــگاهی، مرتضی شیخ مدیر شرکت 
شهرک صنعتی شمس آباد، مسلم ولی پور مدیرعامل 
شرکت خدماتی شهرک صنعتی شمس آباد و جمعی از 
کارشناسان حوزه اشتغال و کارآفرینی توسط معاونت 
آموزش و کارآفرینی جهاد دانشــگاهی در محل مرکز 
خدمات فناوری شهرک صنعتی شمس آباد بزرگترین 

شهرک صنعتی خاورمیانه برگزار شد.
در این نشست تخصصی، مدیرکل اشتغال و کارآفرینی 
جهاد دانشگاهی با اشاره به چالش ها و مشکلات جذب 
و استخدام نیروی انسانی در شهرک های صنعتی گفت: 
جهاد دانشگاهی در راستای ماموریت خود تلاش می کند 
گفتمان سازی در حوزه بازار را را بسط دهد و چالش ها و 
مشکلات زیست بوم کارآفرینی و اشتغال کشور را مورد 

بحث و بررسی قرار دهد.
سیروس دشــتی به احیاء و باز سازی واحد های آسیب 
دیده در کشور اشاره کرد و اظهار داشت: جهاد دانشگاهی 
آمادگی دارد از طریق همکاری هــای دو جانبه و چند 
جانبه مشکلات واحد های مشــکل دار را احصاء و برای 

حل آن ها چاره جویی کند.
وی با تصریح اینکه کشورمان در حوزه کسب وکار و بازار 
کار با چالش های زیادی روبه رو اســت تصریح کرد: در 
حوزه رفع مشکلات واحد های صنعتی همکاری هایی را 
با معاونت علمی و فناوری ریاست جموهوری آغاز کرده 

ایم و آمادگی داریم ظرفیت های دانش بنیان و فناورانه 
جهاد دانشــگاهی را در خدمت رفع مشکلات تولید و 

اشتغال به کار گیریم.
دشتی با اشاره به اینکه این مشکلات می تواند از طریق 
رویداد چاره جو و مدل قابل ارائه در این زمینه حل و فصل 
شود تاکید کرد: جهاد دانشگاهی می تواند در فرآیندی 
از طریق این رویداد با مشــارکت صنعتگران مشکلات 
بخش صنعت به ویژه شهرک های صنعتی را شناسایی 

و معرفی کند.
مدیرکل اشتغال و کارآفرینی جهاد دانشگاهی با اشاره 
به اینکه در گذشته مشکل اصلی کشــور بیکاری بود، 
افزود: این مشکل در حال حاضر به شکل پارادوکسیکال 
در بحث جذب و استخدام مطرح اســت و این موضوع 
در شــهرک های صنعتی با حرارت و شــدت بیشتری 
مطرح است. وی در ادامه با اشاره به اینکه بحث جذب و 
استخدام در کل دنیا همواره به شکلی مطرح است گفت: 
این چالش در کشور ما با توجه به ورود مهاجران به ویژه 
مهاجران افغان و نیز رشــته ها و صنوف مختلف با ابعاد 
بیشتری مواجه است. حال ســوال این است که دولت 
و بخش خصوصی در این زمینه چــه تعاملی دارند و آیا 
این آمادگی وجود دارد تا با ورود نهاد واسطی مثل جهاد 

دانشگاهی در این زمینه گام برداریم؟
مدیرعامل شرکت خدماتی شهرک صنعتی شمس آباد در 
ادامه با اشاره به حضور طولانی مدت خود در این شهرک 
گفت: واحد های صنعتی در این شهرک با کمبود نیروی 
انسانی مواجه هســتند و این امر باعث شده بسیاری از 
واحد های صنعتی فعال شــهرک خواهان خروج از این 
شهرک و نقل مکان به سایر نقاط استان یا کشور باشند.

وی درخصوص چالش منابع انســانی در شهرک های 
صنعتی به ویژه در شــمس آباد تهران با تاکیدبراینکه، 
دستمزد پایین و هزینه حمل و نقل دو چالش اشتغال 
در شهرک های صنعتی است، افزود: یک کارگر چگونه 
می تواند روزی حداقل چند ســاعت رفت و آمد کند و 
از سویی دیگر ســه تا چهار میلیون تومان هزینه حمل 
و نقل بپردازد و با شــش یا هفت میلیون تومان حقوق 

زندگی کند.
ولی پور به کمبود مشــکل نیروی انسانی متخصص در 
شهرک های صنعتی اشاره کرد و گفت: کمبود نیروی 
انسانی متخصص و توانمند یکی از چالش های اساسی 

بازار کار ایران به ویژه شهرک های صنعتی است. وی با 
اشاره به اینکه نظام آموزشــی و فنی و حرفه ای نیروی 
مورد نیاز واحد های صنعتی را تامین نمی کنند گفت: 
دانشــگاه ها و مراکز فنی و حرفه ای نیز به دلیل به روز 
نبودن آموزش ها و تجهیزات نمی توانند بر اساس نیاز 

بازارکار نیروی انسانی توانمند تربیت کنند.
مدیرعامل شرکت خدماتی شهرک صنعتی شمس آباد 
معتقداست: نیروی انســانی خروجی سیستم آموزشی 
نیروی تئوریک هستند و متناسب با نیاز مهارتی مورد 
نیاز نیســتند. در حال حاضر از ســوی فنی و حرفه ای 
هیچ کار خاصی در شهرک صنعتی شمس آباد به عنوان 
بزرگترین شهرک صنعتی کشور به عنوان سمبل شهرک 
های صنعتی در کشور انجام نمی شود. مدیرعامل شرکت 
خدماتی شهرک صنعتی شمس آباد درباره مشکلات دیگر 
منابع انسانی در این شهرک صنعتی گفت: صندوق های 
تضمین اشتغال باید شکل گیرد و کمک کند نیروهایی 

که مورد نیاز شهرک های صنعتی است جذب شوند.
ولی پور در نشســت راه های جذب و نگهداشت نیروی 
انسانی در شهرک های صنعتی که توسط معاونت اشتغال 
و کارآفرینی جهاد دانشگاهی برگزار شد افزود: زیبنده 
نیست کافرمایان نیرو های همدیگر را جذب کنند، باید 
برای رفع کمبودها با شــیوه های درست و عملی اقدام 
کنیم. دولت در این حوزه باید نقش حمایتی داشته باشد.
وی بر ترمیم اعتماد بخش خصوصی و دولت تاکید کرد و 

گفت: بارها جلسه گذاشتیم و برخی از مشکلات زیرساختی 
و ... شهرک صنعتی را مطرح کردیم، اما هیچ گاه به راه حل 
مناسب نرســیدیم. مدیرعامل شــهرک صنعتی شمس 
آباد درادامه گفت:دولت از شــهرک صنعتی شمس آباد 
سالانه 16 هزار میلیارد تومان مالیات می گیرد، اما حاضر 
نیســت یک در صد همین مالیاتی را که می گیرد برای 
رفع مشکلات شهرک صنعتی هزینه کند و این قصه سر 
دراز دارد. وی درباره حضور نیافتن دانشگاه ها در شهرک 
صنعتی شمس آباد اظهار داشت: سه دانشگاه مهم پایتخت 
در این شهرک حضور کمرنگی داشته اند، اما در حال حاضر 
هیچ کدام حتی حضور هم ندارند. مدیر شــرکت شهرک 
صنعتی شمس آباد در ادامه درباره تسهیلات شهرک های 
صنعتی برای شرکت های دانش بنیان گفت: در شهرک 
های صنعتی، شرکت های دانش بنیان از شمول مزایده 
معاف هستند و اقساط نیز با شرایط طویل المدت و سهل 

تری برای دانش بنیان ها تعیین می شود.
شــیخ درخصوص نیازهای تخصصی مورد نیاز شهرک 
صنعتی شــمس آباد تهران نیز تصریح کرد: رشته های 
صنایع، مکانیک، شیمی از رشــته های مهم مورد نیاز 
شهرک صنعتی شمس آباد هستند که مورد نیاز واحد 
های صنعتی هستند. به گفته وی، همچنین در شهرک 
های صنعتی خدمات مشاوره و کسب و کار در حوزه های 
مختلف از جمله بیمه، مالیــات و کاریابی به مخاطبان 

ارائه می شود.

صندوق های تضمین اشتغال باید شکل بگیرد

تسهیلات شهرک های صنعتی برای دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات گفت: براســاس قانــون بودجه باید تا 
اخر آبان، یعنی فــردا تمام خدمــات دولتی از پنجره 
هوشمند ارائه شود. هرچند بانک ها هم آمده اند ولی 
هنوز خدمات را کامل ارائه نمی دهند. عیسی زارع پور 
در دهمین همایش بانکداری الکترونیک و نظام های 
پرداخت، اظهار داشت: رویکرد دولت در بحث اقتصاد 
دیجیتال و نگاه به آینده در این حوزه باید مورد بررسی 
قرار گیرد؛ الان اقتصاد دیجیتال نقش بسیار جدی در 
اقتصادهای دنیا دارد؛ در کشورهای پیشرفته از 1۵ تا 
40 درصد رشدشان به دلیل استفاده از این نوع اقتصاد 

است.
وی افزود: از گذشته ســنگ بناهای خوبی در اقتصاد 
دیجیتال گذاشته شده و در دولت سیزدهم نیز اقدامات 
خوبی انجام شد ولی در برنامه هفتم، هدفگذاری صورت 
گرفته و باید به ســهم 1۵ درصدی اقتصاد دیجیتال 
برسیم. وزیر ارتباطات با بیان اینکه اتفاق های خوبی 
افتاده که نوید بخش آینده درخشان در این حوزه است، 
تصریح کرد: کارگروه هایی تشکیل شده تا موانع سر راه 
توسعه اقتصاد دیجیتال برداشته شود. در قانون برنامه 
هفتم برای اولین بار یک فصل مســتقل برای توسعه 
اقتصاد دیجیتال دیده شده است. همکاری خوبی بین 

دولت و مجلس در این حوزه انجام شده است.
زارع پور با اشــاره بــه اینکه زیرســاخت های تحول 
دیجیتال و اقتصــاد دیجیتال درحال فراهم شــدن 
است، افزود: کارهای خوبی در گذشته انجام شده ولی 
متاسفانه در بعضی حوزه ها کمبودهای اساسی داریم؛ 
در ارتباطات ثابت در قعر جدول هستیم درحالی که در 
کشورهای پیشرفته تمرکز روی ارتباطات ثابت است 
چراکه ترافیک مصرفی در ارتباطات ثابت است. الان به 
سمتی می رویم که سرعت های گیگابیت بر ثانیه را به 

مردم ارائه دهیم.

وی با تأکید براینکه رویکرد جدی دولت ســیزدهم و 
مردمی این است که زیرســاخت پرقدرت برای مردم 
فراهم کنیم؛ ادامه داد: در 200 شهر کار درحال انجام 
است؛ تا پایان امسال به 8 میلیون پوشش می رسیم و 
تلاش می کنیم تا پایان دولت، تمام خانوارهای شهری و 
کسب و کارها به چنین ظرفیتی دسترسی داشته باشند. 
او ضمن بیان اینکه یکــی از الزامات هوش مصنوعی، 
پردازش داده های عظیمــی در کمترین زمان ممکن 
اســت، تصریح کرد: در قانون برنامه هفتم این تکلیف 

آمده که ما زیرساخت های این مهم را فراهم کنیم.
وی با بیان اینکه در اعتبارســنجی مشتریان بانک ها 
حتی روابط اجتماعی افراد را هم لحاظ می کنند، گفت: 
قانون داده و اطلاعات ملی تصویب شد و گفته شده اگر 
دستگاهی نیاز به اطلاعات دســتگاه دیگری داشت و 
آن دســتگاه همکاری نکرد، جرم انگاری انجام شود و 

مجازات سنگینی هم در نظر گرفته شده است. 
زارع پور گفت: انشــالله شــبکه بانکی در پنجره ملی 
خدمات دولت هوشــمند حضور پررنگ تری داشــته 
باشد؛ تمام خدمات دولت را می توان از این طریق انجام 
داد. بیش از 3 هزار خدمت دولتــی از این طریق ارائه 
می شود. براساس قانون بودجه باید تا اخر آبان، یعنی 
فردا تمام خدمات دولتی از پنجره هوشمند ارائه شود. 
هرچند بانک ها هم آمده اند ولی کامل هنوز خدمات 
را ارائه نمی دهند. این قانون است و باید دوستان به آن 

تمکین کنند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین گفت که تا 
پایان دولت سیزدهم 20 میلیون خانوار تحت پوشش 

فیبر نوری قرار می گیرند. »عیســی زارع پور« اظهار 
داشــت: اقتصاد دیجیتال نقش جدی در اقتصادهای 
جهان دارد و 1۵ درصد تولیــد ناخالص داخلی در این 

حوزه است.
وی بیان داشت: در کشور ما هشت درصد تولید ناخالص 
داخلی مربوط به این بخش است و باید به سمت اقتصاد 
دیجیتال حرکت کنیم و به سهم 1۵ درصدی برسیم؛ 
به این منظور کارگروه ویژه دیجیتال تشــکیل شده تا 
موانع پیش روی اقتصاد دیجیتال را رفع کند، در بودجه 
سنواتی تبصره های خوبی دارد و در برنامه هفتم توسعه 

نیز فصل مستقلی در اقتصاد دیجیتال وجود دارد.
زارع پور گفت: تکالیف برنامه هفتم، توسعه زیرساخت 
های اقتصاد دیجیتال فراهم می کند که یکی از الزامات 
آن زیرساخت های ارتباطی است. در این زمینه هرچند 
اقداماتی در گذشــته انجام شــد، اما کافی نبود. وی 
خاطرنشــان کرد: رویکرد دولت ســیزدهم این است 
که زیرساخت پرســرعت و با کیفیت راه اندازی کند و 
امروز چهــار میلیون خانوار در 100 شــهر از اینترنت 
پرسرعت استفاده می کنند و تا پایان دولت تلاش می 
کنیم خانوارها دسترسی بیشتری به این امکان داشته 
باشند و 20 میلیون خانوار تحت پوشش اینترنت گیگا 

بر ثانیه قرار گیرند.
وزیر ارتباطات و فناروی اطلاعات ادامه داد: نیازمندی 
دوم در اقتصاد دیجیتال، تامین زیرســاخت پردازشی 
است و هم اکنون در سه نقطه قطب های داده راه اندازی 
می کنیم تا با راه اندازی زیرساخت ها حداکثر استفاده 

از هوش مصنوعی انجام شود.

زارع پور گفت: موضوع مهم دیگر در اقتصاد دیجیتال، 
داده اســت. در دولت به سمت دولت هوشمند حرکت 
می کنیم و تعریف ما این اســت که دیگــر نیازی به 
مراجعه حضوری نباشــد که لازمه آن دسترســی به 
داده دستگاه ها است. وی با بیان اینکه تا پایان برنامه 
هفتم دستگاه ها باید هوشمند شوند، اضافه کرد: مطابق 
مصوبه مجلس، ممانعت از دسترســی بــه اطلاعات 
 دستگاه ها جرم است و این مهم موجب تسهیل شرایط 

شده است.
عضو کابینه دولت ســیزدهم اظهار داشــت: چالش 
جدی دیگر در اقتصاد دیجیتال، تامین و نگهداشــت 
نیروی انسانی اســت و در برنامه هفتم توسعه آموزش 
ســالیانه در حوزه دیجیتال تکلیف شــده است. وی 
تصریح کرد: هم اکنون زمینه برای گــذار از بانکداری 
هوشــمند فراهم اســت و هیچ عذر و بهانه ای در این 
زمینه پذیرفته نیســت، زیرا با زیرساخت های موجود 
و حقوقی امکان پذیر اســت. زارع پور با تاکید بر اینکه 
باید نگاه ها تغییر کند، اظهار داشت: بخش دیگر مسایل 
حقوقی اســت که به نظر بنده مشــکلی در این زمینه 
 وجود ندارد و قانون این اجازه را داده که استعلام لازم

 انجام شود.
وی گفت: درخواست من از افراد این است که در پنجره 
ملی خدمات دولت هوشمند حضور فعال داشته باشند، 
از آن استفاده کنند و همه خدمات دستگاه های دولتی 
از این طریق انجام شــود. وزیر ارتباطات گفت: ایران 
جزو کشورهای پیشرو در بانکداری الکترونیک است، 
به طوری که ۹8 درصــد فعالیت های بانکی به صورت 
الکترونیک انجام می شود و این مایه افتخار است. وی 
ادامه داد: خدمات ما از طریق سکوهای خدمات داخلی 
نیز انجام می شود و خدمات بانکی نیز اگر از این طریق 

انجام شود، تحول بزرگی است.

رییس پارک علوم، فناوری های نرم و صنایع فرهنگی 
گفت: داشــته های فرهنگــی مــا، در دور افتاده ترین 
روستاهای کشور قابل ذکر است و برای همین در حوزه 
صنایع نرم و خلاق باید فرا تهرانی و فرا اســتانی عمل 
کنیم. نشست خبری نمایشگاه دستاوردهای شرکت های 
خلاق و دانش بنیان پارک ملی علوم، فناوری های نرم و 
صنایع فرهنگی با هدف ایجاد فضای رقابتی برای تعالی 
بنگاه های حوزه فرهنگی هنری، دوشــنبه 2۹ آبان با 
حضور محمدحســین ایمانی خوشــخو رییس پارک 

برگزار شد.
رییس پارک علوم، فناوری های نرم و صنایع فرهنگی با 
تاکید بر مردمی بودن صنایع نرم و صنایع خلاق گفت: 
ارزش صادرات جهانی کالای خدمات خلاق و فرهنگی 
در ســال 2020 به یک میلیــارد و ۵24 میلیون دلار 
رسیده اســت. وی افزود: ایران به لحاظ داشتن منابع 
فرهنگی، جزو 10 کشور برتر دنیا است، اما وقتی کار به 

تولید می رسد، اوضاع ما خوب نیست.
خوشخو ادامه داد: نکته دیگر این است که داشته های 
فرهنگی ما، در دور افتاده ترین روستاهای کشور هم قابل 

ذکر است و برای همین در این حوزه باید فراتهرانی و فرا 
استانی عمل کنیم. وی تاکید کرد: جماعت بسیار بزرگی 
از هنرمندان را داریم که در اکسپوهای مختلف حضور 
پیدا نمی کنند و در بازارهای هنرهای تجسمی تهران 
و شهرستان ها ورود نمی کنند. در خیلی از کشورهای 
دنیا، تولید، طراحی، نشان دادن مراحل تولید، فروش، 
صادرات و ... را در دهکده هــای صنایع خلاق انجام می 
دهند. در دانشــگاه علم و فرهنگ نیز این مدل در نظر 
گرفته شده و با حمایت وزارت فرهنگ و ارشاد قرار است 

این کار به خوبی انجام شود.
خوشخو یادآور شد: اهداف این دهکده ها ایجاد سکوی 
تجارت و صادرات کالا و خدمات مرتبط با حوزه صنایع نرم 
و خلاق، ساماندهی تولید، عرضه، بازاریابی و صادرات کالا 
و خدمات این حوزه، ایجاد اشتغال مرتبط و تقویت قدرت 

نرم جمهوری اسلامی در سطح منطقه و جهان است.
خوشخو همچنین در خصوص مکان تشکیل این دهکده 
گفت: در حال حاضر جای مشخصی در نظر گرفته نشده 

است و باید جایابی مناســبی برای آن صورت گیرد تا 
فاکتورهای مختلفی مثل دسترسی مناسب، امکانات 

استاندارد و... را داشته باشد.
در ادامــه ابراهیم نبیونی معاون فنــاوری پارک گفت: 
نمایشگاه دستاوردهای شرکت های خلاق و دانش بنیان 
پارک ملی علوم، فناوری های نرم و صنایع فرهنگی  از 30 
آبان تا 2 آذر در سالن همایش های بین المللی دانشگاه 
علم و فرهنگ برگزار می شــود. چون تعــداد زیادی از 
شــرکت ها در این نمایشــگاه حضور دارند، مجبور به 
انتخاب بهترین  شرکت ها شدیم. برنامه های جانبی این 
نمایشگاه از جمله پنل تخصصی حوزه انیمیشن و گیم 

است که قرار است در کنار این نمایشگاه برگزار شود.
نبیونی در باره پنل دیگری که قرار اســت برگزار شود، 
بیان کرد: ما رابط یبین سرمایه گذاران و سرمایه پذیران 
هســتیم و می خواهیم عوامل موفقیت شــرکت های 
مختلف در جذب ســرمایه را در یــک پنل تخصصی 
بررسی کنیم. وی افزود: خیلی از استانداران و پارک های 

علم و فناوری استان ها تقاضای حضور در این نمایشگاه 
را دارند. زیرا بســیاری از پارک های علــم و فناوری در 
استان ها، در حوزه فناوری های سخت ورود داشته اند 
و در حوزه نرم خواهان این هســتند که دستاوردهای 
بیشتری را مشــاهده کنند و از این نظر این نمایشگاه 

برایشان جذاب است.
نبیونی در خصوص وجه تمایز این دوره اظهار داشــت: 
در دوره های گذشــته صرفا برای آشــنایی افراد، این 
نمایشگاه ها برگزار می شد، اما حالا و بعد از چندین دوره، 
این حوزه به سمت اقتصادی ســازی و تجاری سازی 
حرکت کرده است. امسال قصد  داریم محصولات تولید 
شده در این حوزه را بیشتر به مرحله فروش برسانیم تا 
زمینه جلوگیری از واردات و خروج ارز از کشور را فراهم 
کنیم. وی با بیان اینکه خیلی از کالاها در حوزه صنایع 
دستی کالای لوکس در نظر گرفته می شود، ادامه داد: 
تلاش کردیم این کالاها را از لوکس بودن خارج کنیم و با 
همکاری فعالان و هنرمندان در حوزه های مختلف مثل 
ســفال این کالاها وجهه عمومی تر و در دسترس تری 

پیدا کنند. 

وزیر ارتباطات: باید به سهم ۱۵ درصدی اقتصاد دیجیتال برسیم 

توسعه اقتصاد دیجیتال در برنامه هفتم

در حوزه صنایع نرم و خلاق باید فرا استانی عمل کنیم
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سبکزندگي

معاون رئيس جمهور در امور زنان و خانواده 
گفت: دفترچه آزمون اســتخدامي دولت 
را بررسي كرديم و تبعيض هايي در آن به 
چشم مي خورد كه موارد تبعيض آميز را 
به مسئولان اعلام كرديم.  نشست خبري 
كه براي تشــريح اقدامات ســتاد هفته بزرگداشــت مقام زن و روز 
مادر در شوراي هماهنگي تبليغات اســلامي برگزار شد، افزود: زنان 
در دهه گذشته بيكارتر شــده اند و بايد تدابير لازم را براي استفاده 
از اين منابع انســاني به كار گيريم، چراكه اگــر از توانايي هاي زنان 
 به درســتي بهره نبريم، پتانســيل هاي آنان از طرق ديگري نمودار

 مي شــود.  وي درباره اقدامات معاونت امور زنان و خانواده در ســال 
جاري اظهار كرد: ســال 93 را به بررسي در زمينه طرح هاي موجود 
در حوزه زنان پرداختيم اما در حال حاضر بررســي هاي ما به اتمام 
رسيده و به برنامه هاي مشخصي دست يافته ايم. معاون رئيس جمهور 
در امور زنان و خانواده درباره بيمه زنان خانه دار اظهار كرد: اميدوارم 
لايحه بيمه زنان خانه دار در كميســيون اجتماعي دولت بررســي 
 شــود، البته رايزني هايــي با ســازمان تامين اجتماعــي نيز انجام 
داده ايــم. مــولاوردي تاكيــد كرد: لازم اســت مشــوق هاي لازم 
را براي كارفرمايــان بخش خصوصــي درنظر بگيريــم البته اين 
مشــوق ها بار مالي دارد كه با توجه به توافق هســته اي اميدواريم 
رونق اقتصــادي حاصل شــود. در اين شــرايط تــلاش مي كنيم 
 منابع مالــي را به اندازه كافــي براي كارفرمايــان بخش خصوصي

 اختصاص  دهيم. 

 حضور زنان در اماكن ورزشي استفاده ابزاري نيست
وي درباره حضور زنان در اســتاديوم ها گفت: اين موضوع در 
دستور كار شوراي امنيت كشــور نبود، بنابراين خبر مربوط 
به بررسي حضور زنان در ورزشگاه ها در اين شورا تكذيب شد. 
حضور زنان در ورزشگاه ها منجر به تشويق در توسعه ورزش و 
تاسيس محيط هاي ورزشي مي شود. معاون رئيس جمهور در 
امور زنان و خانواده در پاسخ به اين پرسش كه آيا حضور زنان 
در ورزشــگاه ها براي تلطيف محيط هاي ورزشي، نگاه ابزاري 
به زنان نيســت، گفت: پيش از پيروزي انقلاب اسلامي زنان 
در ورزشگاه ها حضور داشتند و در كشورهاي ديگر اين چنين 
است. حضور آنان موجب تلطيف اماكن ورزشي مي شود و من 

اين حضور را استفاده ابزاري از زنان نمي دانم. 
دربــاره ضــرورت تشــويق حضــور زنــان در مســابقات 

ورزشــي بانوان اظهار كرد: مشــكلي براي حضــور زنان در 
ورزشــگاه ها در مســابقات زنــان نيســت. از ســوي ديگر 
مي توان با يك نظرســنجي ميزان علاقه زنان براي تماشاي 
نزديــك مســابقات ورزشــي را به دســت آورد؛ البتــه اين 
صحبت به اين معنا نيســت كــه همه فعاليت هــاي خود را 
 متوقف كرده ايــم و به مطالبــات ديگر زنــان نمي پردازيم.

 وي تاكيد كرد: از ديدگاه دولت بايد به جاي پاك كردن صورت 
 مساله، حضور آنان در ورزشگاه ها را مديريت كنيم البته بايد 
سازوكار اين كار به گونه اي فراهم شــود كه موجبات نگراني 
جامعه متدين كشور را فراهم نكند. درواقع نبايد اين موضوع را 

 به دغدغه نظام تبديل كرد تا براي آن مجبور به پرداخت هزينه 
شويم. 

  طرح جامع زنان سرپرست خانوار اجرا مي شود
درباره لايحه حمايت از زنان سرپرست خانوار نيز گفت: بخشي از 
لايحه حمايت از زنان سرپرست خانوار در قانون مديريت خدمات 
كشوري پيشنهاد شده است و بخش هايي از آن نيز در طرح جامع 
زنان سرپرست خانوار كه به صورت آزمايشي در شهر ري در حال 
اجراست، گنجانده شده است، البته اين طرح نيز به زودي به برنامه 

ملي تبديل مي شود. 

به گزارش ايســنا، معاون رئيس جمهور در امور زنان و خانواده 
در بخــش ديگري از صحبت هاي خود با اشــاره بــه نامگذاري 
ســال جاري به نام دولت، ملت، همدلي و همزباني اظهار كرد: 
اين نامگذاري نشانه هوشــمندي و درايت مقام معظم رهبري 
است، چراكه در حال حاضر با چالش هايي مواجه هستيم، البته 
فرصت هايي را نيز در اختيار داريم كه يكي از اين فرصت ها نيروي 
انساني مبتكر است و نيمي از اين نيروها را زنان تشكيل مي دهند 
كه اميدواريم در ســال 94 در حوزه زنان و خانــواده، همدلي و 
همزباني ميان دولت و ملت بيش ازپيش به وجود آيد و دولت به 
توانمندي و استعدادهاي زنان اتكا كند و ملت نيز به سياست ها 

و برنامه هاي دولت اعتماد كند، چراكه از اين طريق مي توانيم به 
اهداف عاليه نظام جمهوري اسلامي دست يابيم. 

وي درباره اشتغال زنان اظهار كرد: مقام معظم رهبري در سال 
گذشته اشاره كردند كه اشــتغال زنان مساله اصلي نيست ولي 
ايشان اشــاره نكردند كه اين موضوع مســاله نيست. لازم است 
براي نيمي از سرمايه انساني كشور، ســرمايه گذاري هاي لازم 
انجام شــود و بايد در اين زمينه برنامه هايي را داشــته باشيم. 
اين موضوع در دســتور كار معاونت امور زنان و خانواده اســت، 
 بنابراين در جهت افزايش نرخ مشــاركت اجتماعي زنان تلاش

 مي كنيم. 

معاون رئیس جمهوری در امور زنان با اشاره به تبعیض جنسیتی در آزمون استخدامی دولت

زناندردههگذشتهبيكارترشدهاند

وزير بهداشت در نشســت هم انديشي 
رئيس و اعضاي كميســيون بهداشت و 
درمان مجلس با مديران حوزه سلامت 
در سال جديد، گفت: دولت يازدهم يكي از 
اولويت هاي مهم خود را حوزه ســلامت 
قرار داده است و ما فرصت ايجاد شــده براي ارائه خدمات بهتر به 
مردم را غنيمت مي شماريم. دكتر سيد حسن هاشمي اظهار داشت: 
مطمئن هستيم كه در ســال جاري نيز اين توجه و حمايت ادامه 
خواهد داشت؛ چراكه هنوز مردم مشكل دارند و عقب ماندگي هايي 

در اين حوزه وجود دارد. 
هاشمي به وعده هاي داده شده به مردم در حوزه سلامت اشاره كرد و 
گفت: خوشبختانه با تلاش همكاران در دانشگاه هاي علوم پزشكي و 
ستاد وزارت بهداشت به بخش عمده اي از وعده هاي داده شده جامه 
عمل پوشانده شده است. وي به اقدامات انجام شده در حوزه سلامت 
اشاره كرد و گفت: درحال حاضر دسترسي مردم به خدمات بهداشتي 
در نقاط مختلف كشور قابل مقايسه با سال قبل نيست و بايد با همكاري 
يكديگر از دستاوردهاي به دست آمده در حوزه سلامت مراقبت كنيم. 
وزير بهداشت در ادامه به اعتبارات تخصيص داده شده به حوزه سلامت 
اشاره كرد و گفت: با وجودي كه دولت به ويژه در نيمه دوم سال گذشته 
در شرايط سختي قرار داشت و درآمدهاي نفتي كشور به نصف كاهش 
يافته بود اما با توجه ويژه رئيس جمهور به اين حوزه كمك شد. بنابر 
اعلام وبدا، وي گفت: 30 درصد از مجموع اعتباراتي كه قرار بود از محل 
يك درصد ارزش افزوده و درآمدهاي حاصل از محل يارانه ها به اين حوزه 

اختصاص يابد، تخصيص داده نشده است. 
وزير بهداشت افزود: با اين وجود، برنامه تحول سلامت را به گونه اي 
طراحي كرديم كه استمرار يابد چون اگر توقعي در جامعه ايجاد كنيم 
و نتوانيم آن را ادامه دهيم موجب نارضايتي مردم مي شود. هاشمي 
با بيان اينكه برنامه هاي وزارت بهداشت در سال 93 در سال آينده 
نيز ادامه خواهد داشت، تاكيد كرد: اشكالات و ايرادات طرح تحول 

سلامت بايد اصلاح شود. 
وي با بيان اينكه وزارت بهداشت نخســتين دستگاهي است كه از 
ديگران خواسته است عملكرد اين دستگاه را در بوته نقد قرار دهند، 
گفت: در اين زمينه همايشي در 15 ارديبهشت ماه با عنوان همايش 
نقد عملكرد دولت در حوزه ســلامت برگزار خواهد شــد و تاكنون 
استقبال خوبي از برگزاري اين همايش صورت گرفته و مقالات زيادي 

به دبيرخانه اين همايش رسيده است. 
وي خاطرنشان كرد: اجراي طرح تحول سلامت در كشور مورد حمايت 
اكثر مسئولان، ائمه جماعات، فرمانداران، اعضاي شوراي شهر و ديگر 
مسئولان قرار گرفته است و اين طرح در سال جاري نيز ادامه مي يابد 
و بايد اشكالات آن برطرف شود. هاشــمي ابراز اميدواري كرد كه با 
گشايش در امور دولت، حلقه هاي ديگر اين برنامه طراحي شده و اين 

طرح در حوزه بهداشت و درمان كامل شود. 
وزير بهداشت با بيان اينكه امســال توجه به بهداشت عمومي مورد 
تاكيد قرار گرفته است، گفت: تكميل شبكه هاي بهداشتي درماني 
آغاز شده است و اين برنامه از حاشيه شهرها شروع شده به طوري كه 
تاكنون يك سوم جمعيت حاشيه شــهرها تحت پوشش خدمات 

بهداشتي درماني قرار گرفته اند. هاشمي با اشاره به گسترش خدمات 
بهداشت، گفت: اميدوار هستيم خدمات بيشتري را در حوزه درمان به 
مردم ارائه دهيم.  با وجود اجراي طرح تحول نظام سلامت، اما افزايش 
غيرقانوني تعرفه هاي پزشكي هنوز يكي از نگراني هاي مردم است. 
مديركل نظارت و اعتباربخشــي درمان وزارت بهداشت در اين باره 
گفته است: هيچ گونه افزايش تعرفه اي در بخش دولتي و خصوصي 
در سال جديد نداشتيم، اين افزايش بايد در هيات وزيران تصويب و 

از طريق وزارت بهداشت ابلاغ شود. بنابراين هيچ مركز درماني حق 
افزايش تعرفه ندارد. 

محمدحسين ميردهقان ضمن تكذيب افزايش تعرفه ها اظهار داشت: 
هرگونه افزايش تعرفه منوط به مصوبه هيات وزيران است و هيچ فرد 
يا سازماني مجاز به افزايش تعرفه ها نيست و اين اقدام نوعي تخلف 
است و از نظر قانوني فقط وزارت بهداشت بايد مصوبه هيات وزيران 
را ابلاغ كند تا اين افزايش صورت پذيرد.وي گفت: در بخش دولتي و 

خصوصي هيچ افزايش تعرفه اي نداشتيم و اگر هم اتفاق افتاده باشد 
برخلاف مقررات است و هيچ مركز درماني حق چنين كاري را ندارد 

چون هيات وزيران هنوز آن را تصويب و ابلاغ نكرده است. 
ميردهقان همچنين زمان تصويب و ابلاغ افزايش تعرفه پزشكي را تا 
پايان فروردين ماه تخمين زد و افزود: افزايش تعرفه ها براي پرونده هاي 
بيمه ها و مطالبات آنها از اول فروردين ماه سال جاري محاسبه خواهد 
شد.  به گزارش وزارت بهداشــت، پيش تر محمد آقاجاني، معاون 

درمان وزارت بهداشت عنوان كرده بود كه پيشنهاد افزايش حدود 
15  درصدي تعرفه هاي پزشكي براي سال 94، اواخر سال گذشته از 
شوراي عالي بيمه به هيات دولت ارسال شد اما هنوز اين تعرفه ها در 
دولت بررسي و تصويب نشده است و درباره تعرفه هاي پزشكي سال 94 
مصوبه اي در دولت نداريم و قرار است در جلسه هيات دولت پيشنهاد 
 افزايش تعرفه هاي پزشكي كه در حدود تورم پيشنهاد شده، بررسي و 

تصويب شود. 

30 درصد از اعتبارات وزارت بهداشت از هدفمندي پرداخت نشده است

هيچمركزدرمانيحقافزايشتعرفهندارد
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کشاورزي

خشكسالي اخير و كاهش ســطح نزولات آسماني كه 
موجب قرار گرفتن منابع آب هاي زيرزميني مازندران 
در وضعيت قرمز شده، اين نگراني را در بين كارشناسان 
و متوليان امور آب استان افزايش داده است، تاحدي كه 
به گفته كارشناسان درصورت تداوم كشت برنج در اين 
سطح در ســال هاي آتي بايد در انتظار پايين آمدن سطح آب هاي زيرزميني و 
شور شدن آنها و در نتيجه خشك شدن اقليم استان و تبديل اين استان سرسبز 

به بياباني وحشتناك باشيم. 

  مازندران تامين كننده اصلي برنج كشور
با آنكه فصل كشــت وكار برنج از قبل از عيد در مازندران شــروع شد، تاكنون 
بيش از ۷۰ درصد شاليزارها شخم و شيار شــدند و ۱۲۰ هزار هكتار از مزارع 
نيز آب تخت شدند. بسياري از كشــاورزان مازندراني هرسال در آغاز سال نو، 
شاليزارهاي شــان را با آب تخت كردن و شخم زدن براي كشــت برنج آماده 
مي كنند، كشــت برنج درحالي در مازندران آغاز شــد كه كم آبي كشاورزي 
را تهديد مي كند و رئيس ســازمان جهاد كشــاورزي مازندران در گفت وگو 
با مهر، كاهش منابع آبــي را ازجمله تهديدها برشــمرد و خواســتار اجراي 
طرح نوبت بندي آبياري اراضي كشــاورزي شــد.  دلاور حيدرپور، با اشاره به 
كاهش بارندگي و ذخاير آبي در پشــت ســدها، اعمال مديريت در مصرف را 
از كارهاي ضروري دانســت و گفــت: بهره برداران با هماهنگي كارشناســان 
امر در اين زمينه برنامه ريزي داشته باشند تا مشــكلي براي آنان پيش نيايد. 
وي به كشــاورزان توصيه كرد تا با اســتفاده از بارندگي هاي كنوني و خنكي 
 هوا، آماده ســازي زمين را انجام دهنــد تا در پيك كار دچار مشــكل كم آبي 

نشوند. 

  صرفه جويي 25 درصدي آب با آبياري نوبتي
وي با اشاره به انجام بيش از ۷۰ درصد شخم شيار و آب تخت ۱۲۰ هزار هكتار از 
شاليزارها، گفت: بايد هماهنگي بين كشاورزان و كارشناسان وجود داشته باشد 
تا آب را درست مصرف كنند. حيدرپور به كشاورزان توصيه كرد تا با نوبت بندي 
و با استفاده آبياري دوره اي، استفاده بهينه اي از منابع آبي داشته باشند و نتايج 
نشــان داده كه مي توان بين ۲۰ تا ۲۵ درصد صرفه جويي بــا آبياري دوره اي 
در مصرف آب داشت. رئيس سازمان جهاد كشــاورزي با بيان اينكه آب براي 
كشاورزي عنصر حياتي است، تصريح كرد: بايد آبياري دوره اي شود تا علاوه بر 

جلوگيري از خسارت ها، سبب افزايش توليد شويم. 

  كاهش ۴2 ميليون مترمكعبي ذخاير آبي 
مديرعامل آب منطقه اي مازندران نيز با اشاره به كاهش ۴۲ ميليون مترمكعبي 

حجم ذخاير آبي استان، گفت: سد شهيد رجايي، به عنوان مهم ترين منبع آبي 
استان امسال كاهش چشمگيري يافته اســت. محمدابراهيم يخكشي افزود: 
افت دبي چشمه ها و كاهش منابع آبي، ۴۷ درصد از زمين هاي كشاورزي را در 
معرض خشكسالي قرار داده است، از اين رو طرح نوبت دهي آبگيري اراضي از 

فروردين ماه آغاز شده است. 
وي از كشاورزان خواست تا با اقدام و لايروبي نهرها براي آبگيري زمين ها اقدام 

و چاه ها را تجهيز كنند. 

  30 درصد آب قبل از نشا مصرف مي شود
با گذر از مناطق مختلــف مازندران مي توان شــاليكاراني را  ديد كه تا زانو در 

زمين هاي غرقابي استان فرو رفته اند و به كشت وكار كشاورزي مي پردازند.

 فرزين فرهادي، رئيس جهاد كشاورزي قائم شهر در اين زمينه مي گويد: با آغاز 
عمليات آماده سازي شاليزارهاي شهرستان قائم شهر، تاكنون خزانه گيري در 
بيش از ۶۵ درصد از شاليزارهاي اين شهرستان انجام پذيرفته است. وي با اشاره 
به اينكه خزانه گيري به صورت پوشش پلاستيك صورت گرفته، افزود: آب تخت 
مزارع شاليزاري در بيش از ۹۰ درصد شاليزارهاي اين شهرستان انجام پذيرفته 
است. وي با بيان اينكه استفاده از رطوبت موجود در خاك هاي شاليزاري براي 
آماده سازي شــاليزارها يك فرصت مناسب محسوب مي شــود، به كشاورزان 
توصيه كرد كه از اين فرصت استفاده مطلوب كرده و از آنجايی كه ۳۰ درصد از 
آب مصرفي شاليزارها در مرحله قبل از نشا مورد نياز است، از آب هاي جاري و 

رطوبت موجود استفاده بهينه  كنند. 
فرهــادي در پايان بــا بيــان اينكه عمليات شــخم و شــيار شــاليزارهاي 

 شهرســتان قائم شــهر در بيش از ۸۰ درصد زمين ها صورت گرفته، ســطح 
زير كشــت برنج ايــن شهرســتان را بيــش از ۸۵۰۰ هكتار اعلام داشــت. 
كار زراعت برنج در اراضي مازندران شــروع شــد اما به تاكيد كارشناســان، 
مســئولان از هم اينك بايد براي بازرگانــي، خريد تضمينــي، جلوگيري از 
 واردات بي رويــه و حمايــت اصولــي از كشــاورزان برنامه ريــزي داشــته 

باشند. 
دو اســتان مازندران و گيلان به دليل شــرايط آب وهوايي مي توانند به عنوان 
مهم ترين مركز توريسم در كشور تداعي شوند كه اين امر به تدريج سبب تغيير 
كاربري، ساخت ويلا، كارگاه و مراكز توريستي مي شود، لذا جهت برون رفت از 
اين خطر جدي بايد درآمد اقتصادي كشاورزان را افزايش دهيم و از هزينه هاي 

اضافي توليد براي كشاورزان بكاهيم. 

كشاورزان شمالي هم از كم آبي در امان نيستند

نوبت بندي آب براي نجات شاليزارهاي مازندران 

قائم مقام خانه كشــاورز دربــاره واردات ميوه گفت: 
واردات ميوه حتي به صورت پيله وري از مرزها خيانت 
به توليد ملي به شــمار مي رود كه برخورد با آن وظيفه 
وزارت جهاد كشاورزي نيســت اما اين وزارتخانه بايد 
عليــه متخلفاني كه منافــع ملي را بر هــم مي زنند، 
اعلام جرم كنــد. بياباني اظهار كرد: حتي اگر واردات پيله وري ميوه از ســوي 
مرزنشــينان نيز قانوني باشــد، آن ها حق دارند اين محصــول را تنها در آن 
 منطقه مرزي توزيع كنند، نه اينكه شاهد عرضه پرتقال مصري در مغازه هاي 

پايتخت باشيم. 

بي تجربگي و عدم نظارت بازار ميوه را آشفته كرد
عنايت ا... بياباني گفت: بي تجربگي وزارت جهاد كشاورزي و عدم نظارت سازمان 
حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان عامل برهم خوردن بازار ميوه در شب 
عيد و ايام نوروز امســال بود. بياباني اظهار كرد: قانون انتزاع وظايف بازرگاني 
بخش كشاورزي از طرف برخي افراد و مسئولان سابق وزارت صنعت، معدن و 
تجارت همواره مورد هجمه و انتقاد قرار گرفته است و اين انتقادها از گذشته نيز 
وجود داشته كه نشــان مي دهد تمامي صحنه ها و مشكلات بازار ميوه و تره بار 
شب عيد و ايام نوروز ساختگي و براي زمين خوردن وزارت جهاد كشاورزي در 

اجراي اين قانون بوده است. 

به واردات تن نداديم
وي افزود: وزارت جهاد كشــاورزي با قاطعيــت مانع واردات ميــوه و تره بار 
شب عيد شــد و باوجود فشــارهاي فراوان برخي ســودجويان براي واردات 
ميوه كه همواره بــه كمبود اين محصــولات دامن مي زدند، مســئولان اين 
وزارتخانه به واردات تن ندادند. قائم مقام خانه كشاورز ادامه داد: وزارت جهاد 
كشاورزي براساس سياســت هاي تنظيم بازاري قانون وظايف بازرگاني بخش 
كشاورزي، عمليات ذخيره سازي، توزيع و تامين ميوه هاي مورد نياز شب عيد 
 را به موقع انجام داد اما افزايش قيمت ميوه هاي شب عيد مردم به نظر مي رسد 

كه ساختگي باشد. 

تفاوت قيمت ميوه در غرفه ها چه معني دارد؟
بياباني تصريح كرد: وقتي توليد انواع ميوه و تره بار در داخل به وفور انجام شده 
و تامين آن به موقع صورت گرفته است، ديگر چه معني دارد كه قيمت ميوه در 
غرفه اي در بازار كيلويي ۳۵۰۰ تومان و در غرفه ديگر ۶۰۰۰ تومان باشد؟ اين 
نشان مي دهد كه ســازمان حمايت مصر ف كنندگان و توليدكنندگان نظارت 
درستي بر عرضه كنندگان ميوه و تره بار نداشته كه البته به نظر تعمدي در كار 

بوده است. 

وزير قاطعانه در برابر سودجويي ايستاد
وي گفت: گرچه وزارت جهاد كشاورزي با توجه به اينكه به تازگي مسئوليت هاي 
تنظيم بازاري محصولات كشــاورزي را برعهده گرفته اســت، بي تجربه بود و 
اين بي تجربگي در اين راه ســبب شــد در برخي مقاطع دستپاچه عمل كنند 
و نتوانند به نحو احســن وظايف خود را انجــام دهند اما بايــد از وزير جهاد 
كشــاورزي تقدير كرد كه رسم هرساله بخش كشــاورزي را برهم زد، چراكه 
در گذشته فشــار و جوســازي عده اي باعث واردات ميوه در شب عيد مي شد 
 اما حجتي سال گذشته با قاطعيت در مقابل اين ســودجويان ايستاد و اجازه 

واردات را نداد. 

 قائم مقام خانه كشاورز با انتقاد از واردات ميوه 

افزايش قيمت ميوه  ساختگي بود
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ملیحه عبدالعلی زاده ، تبریز ؛ فرمانده سپاه عاشورا از اجرای یک هزار و 200 
پروژه عمرانی و محرومیت زدایی در استان توسط بسیج و سپاه خبر داد.

 سردار اصغر عباسقلی زاده، فرمانده سپاه عاشورا بعد از ظهر امروز  در نشست 
خبری خود با اصحاب رسانه به مناسبت آغاز هفته بسیج اظهار کرد: از فردا 
هفته بسیج با شعار بسیج امید ملت ایران آغاز می شود که در این خصوص 

برنامه های متعددی برای گرامیداشت این هفته در نظر گرفته شده است. 

 بسیج مایه امنیت، اقتدار، آرامش و پیشرفت نظام است
وی با تاکید بر اینکه بسیج مایه امنیت و اقتدار، آرامش و پیشرفت نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران است، گفت: وقتی حرف از امنیت می شود دو معنا دارد 
یکی اینکه هیچ کشوری نتواند اقدام نظامی علیه کشور ما بکند و دیگری امنیت 
درون کشوری برای فعالیت روزمره مردم است که هر دو در نظام جمهوری 
اسلامی ایران محقق شده است. فرمانده سپاه عاشورا افزود: قدر امنیت را کسی 
می داند که در ناامنی زندگی کرده باشد؛ یک مثال عینی است که یک لحظه 
خودمان را جای مردم غزه بگذاریم؟ چه اتفاقی می افتاد! این در حالیست که 
کشور ما در سایه اقتداری که دارد همه کشورهای ابرقدرت جهان را عقب 
کشانده است. وی خاطرنشان کرد: ما به اقتداری رسیده ایم که وقتی پهباد 
دشمن را می زنیم از ما تشکر می کنند که هواپیمای حامل خلبان را نزده ایم. 
عباسقلی زاده با اشاره به اینکه روزی پزشکان ما از فیلیپین و هندوستان و 
پاکستان می آمدند و در کشور ما اصلا دکتری نبود، افزود: اما الآن پزشکان ما 
در سایر کشورها هم بیمارستان می زنند و مداوا می کنند و ما الآن به نقطه ای 

رسیده ایم که ۹0 درصد داروها را خودمان تولید می کنیم. 

 بسیج به یک قشر خاصی تعلق ندارد
وی متذکر شد: کل مردم ایران بسیجی است و بسیج به یک قشر خاصی تعلق 
ندارد؛ چراکه همه اقشار مردمی اعم از کارخانجات خصوصی و دولتی، اصناف، 
دســتگاه های دولتی و غیردولتی و غیره همه زیر تحریم هستند. فرمانده 
سپاه عاشورا اذعان داشت: مردم در برخی موارد ناراضی از شرایط هستند از 
این رو باید نارضایتی را ریشه یابی کرد زیرا بخشی از علت این نارضایتی به 
خاطر استکبار جهانی و بخشی به خاطر کم کاری دولت های قبلی بوده ولی 

الحمدالله دولت جدید برای رفع این نارضایتی ها تلاش می کنند.

 شعار سال امام خامنه ای به منزله فرمان است
فرمانده سپاه عاشورا گفت: وقتی  امام خامنه ای رهبر معظم انقلاب شعار سال 
را اعلام می کنند باید آن را به عنوان فرمان در نظر بگیریم؛ نه اینکه روی شعار 
قرار دهیم و عملی نکنیم، چراکه ایشان ۱۵ سال است که مدام شعار سال را 
بر مبنای اقتصاد گذاشته است ولی چرا برخی مسؤولان در گذشته در این 
زمینه کم کاری کردند؟ وی،  به بررسی خدمات ۴۴ ساله بسیج در بخش های 
مختلف جامعه پرداخت و گفت: اصلا در کدام صحنه است که بسیج در آن 
حضور نداشته باشد؟ ما روزهای فلج اطفال در دهه ۷0 را فراموش نمی کنیم 
که بسیج وارد شد! در موضوع کرونا که با ورود بسیج به امن ترین کشور تبدیل 
شده ایم. عباسقلی زاده به اهمیت اطلاع رسانی عمومی فعالیت های بسیج 
تاکید کرد و یادآور شــد: در این زمینه ما به همت رسانه ها احتیاج داریم تا 
به رسالت خویش عمل کنند.  وی ابراز کرد: ۷۵ سال است که رژیم غاصب 
صهیونیستی به صورت اشغالی و کشتار مردم فلسطین را اشغال کرده است؛ 
از آن زمان کسی به فکر مردم مظلوم فلسطین نبود و در برهه ای کشورهای 
اعراب اقدامی کردند ولی موفق نشدند ولی جمهوری اسلامی ایران با اقتدار 
همیشــه در کنار مظلوم بود و خواهد بود.  عباسقلی زاده افزود: جمهوری 
اسلامی ایران به یک الگوی مبارز جهانی با استکبار تبدیل شده و فلسطین نیز 
الگوی خود را ایران قرار داده است.  فرمانده سپاه عاشورا به پیمان کشورهای 
اعراب با رژیم صهیونیستی اشــاره کرد و گفت: مردم مظلوم فلسطین با 
وجود تجهیزات کنترلی و نظامی صهیونیستی، توانستند از دیوارهای بتنی 
صهیون ها رد شده و فرماندهان اسرائیلی را دستگیر کنند.  وی ادامه داد: امروز 

دیگر ماهیت صهونیست ها در جهان به نمایش گذاشته شده است. در حال 
حاضر اکثر کشورهای جهان علیه اقدامات وحشیانه صهیونیستی انزجار خود 
را نشان می دهند.  عباسقلی زاده متذکر شد: کل وجدان های دنیا بیدار شده 
است به طوریکه در طول سابقه نداشت همه مردم جهان علیه صهیونیست ها 
برخواسته اند. وی در تشریح برنامه های هفته بسیج، بیان داشت: هفته بسیج 
از 2۹ آبان تا ۵ آذر ادامه خواهد داشت؛ در این هفته هر روز یک اسم گذاشته 

است که برحسب هر اسم برنامه های تدارک دیده شده است. 

 اجرای ۱۲۰۰ برنامه در هفته بسیج
عباسقلی زاده اضافه کرد: یک هزار و 200 برنامه در تمام ابعاد برای هفته 

بسیج در استان آذربایجان شرقی تدارک دیده شده است.
فرمانده سپاه عاشورا بیان داشت: در قرارگاه محرومیت زدایی در یک سال 
اخیر کارهای زیادی انجام شده است به طوریکه ۱۸۳ میلیارد تومان هزینه 
برای این فعالیت ها شده است. وی ادامه داد: توزیع بسته های معیشتی، اقلام 
کمک تحصیلی، کمک به آزادسازی زندانیان با جرائم غیرعمد، تهیه 2۱۹ 
جهیزیه برای نوعروســان، تهیه کالاهای اساسی خانوار نیازمند، خدمات 
آموزشی اعم از تدریس خصوصی و عمومی، ترمیم ۱۴0 واحد مسکونی و 
احداث ۱20 واحد مسکونی، ایجاد اشتغال مستقیم و غیرمستقیم  با هزینه 
کرد ۵۳ میلیارد تومان از جمله کارهای صورت گرفته در سپاه عاشورا است. 
وی خاطرنشان کرد: بسیج در زلزله، کرونا، سیل و غیره حاضر بوده و در کنار 
مردم بوده است.  عباسقلی زاده افزود: طبق اعلام مسوولان استان آذربایجان 
غربی، اولین گروه اعزامی به شهرستان خوی در زلزله از منطقه بسیج استان 
آذربایجان شرقی بود.  فرمانده سپاه عاشورا  گفت: یک هزار و 220 پروژه  
عمرانی و محرومیت زدایی توسط بسیج و سپاه در حال اجراست که بخشی 

تمام شده و بخشی در حال اجراست. 
وی به فعالیت های سپاه عاشورا در اشــتغال زایی و اقتصادی اشاره کرد و 
گفت: دولت یک وام تسهیلات اشتغالی در نظر گرفته است که کل هزینه 

۴۷0 میلیارد تومان برای ایجاد دو هزار و 200 اشتغال تامین شده است. 
عباسقلی زاده با بیان اینکه یک هزار و 22۴ صندوق اعتبار بسیج تشکیل شده 
است که 2۷ میلیارد تومان در این صندوق ها منابع موجود است، گفت: کل 

اعضای عضو در این صندوق ۶ هزار و ۷۶2 نفر است. 
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مطابق استاندارد ISO ۱۰۰۱5 : ۲۰۱9 انجام شد
صدور مجددگواهینامه ی استاندارد 
سیستم مدیریت کیفیت - آموزش 

در ذوب آهن اصفهان
ممیزی خارجی سیستم مدیریت کیفیت - آموزش 
مطابق با استاندارد ISO ۱00۱۵:20۱۹ در ذوب آهن 
اصفهان توسط سرممیز موسسه SGS طی روزهای 
20 و 2۱ آبان ماه سال جاری انجام گرفت و با توجه به 
انطباق کامل فرآیندهای سازمان با استاندارد و عدم 
ثبت هیچگونه مغایرت عمده در مستندات و عملیات 
بررسی شــده ، ذوب آهن اصفهان موفق به دریافت 
   ۱00۱۵:20۱۹ ISOمجددگواهینامه اســتاندارد
گردید. محمد صدری مدیر کیفیت فراگیر ذوب آهن 
اصفهان با اعلام این خبر اظهار داشــت: با عنایت به 
گستره فعالیت های آموزشی ذوب آهن اصفهان، این 
ممیزی توسط سرممیز موسسه SGS و طی 2 روز 
کاری به صورت فشرده و تخصصی در موضوع فعالیت 
ها، دستورالعمل ها و فرایندهای مدیریت های آموزش 
و توسعه سرمایه های انسانی و سازماندهی و روش 
های شــرکت با موفقیت انجام شد. وی از مساعدت 
مدیر عامل ، معاونین و مدیران و کارشناسان مدیریت 
های  مرتبط شرکت در انجام این ممیزی قدردانی 
نمود. آرش شفیعی  سرپرست معاونت سرمایه های 
انسانی و توسعه مدیریت ذوب آهن اصفهان در جلسه 
اختتامیه ممیزی که با حضور جمعــی از مدیران ، 
سرپرســتان و کارشناســان مرتبط در محل سالن 
جلسات مدیریت آموزش و توسعه سرمایه های انسانی 
شرکت برگزار شد، ضمن قدردانی از کلیه همکاران 
که در شرایط مختلف در راستای تحقق برنامه ها و 
اهداف سازمان تلاش نموده اند، خواستار تداوم این 
تلاشها در همه ی حوزه ها و جدیت در بهبود فعالیتها 
و فرایندهای مربوطه گردید. همچنین در جلســه 
اختتامیه ،  امیر نورایی سر ممیز موسسه SGS  ضمن 
اذعان به  عملکرد خوب ذوب آهن اصفهان در راستای 
استقرار سیستم های مدیریتی، عملکرد این سازمان را 
در تحقق الزامات سیستم مدیریت کیفیت–آموزش 
مطابق با استاندارد ISO ۱00۱۵:20۱۹  قابل تمجید 

و الگویی برای سایر شرکت ها دانست.

درخشش روابط عمومی شرکت برق 
منطقه ای مازندران وگلستان در ارزیابی 

روابط عمومی های صنعت برق کشور 

روابط عمومی شرکت برق منطقه ای مازندران و گلستان 
در ارزیابی روابط عمومی های صنعت برق کشور در گذر 
از پیک بار تابستان ۱۴02توانست رتبه شایسته تقدیرویژه 
را بدست آورد. طی مراسمی که با حضور مدیران ارشد 
صنعت برق در نیروگاه طرشت برگزار شد، با اهدای لوحی 
از سوی "محمد علی اکبری " مدیرکل روابط عمومی و 
امور بین الملل شرکت توانیر از "سید علی مهدوی فر" 
مدیر روابط عمومی شــرکت برق منطقه ای مازندران 
وگلستان تقدیر شــد. به گزارش روابط عمومی شرکت 
برق منطقه ای مازندران وگلستان، مدیرکل دفتر روابط 
عمومی و امور بین الملل شرکت توانیر در جلسه مدیران 
روابط عمومی صنعت برق کشور، با اهدا لوح از تلاش های 
مدیر دفتر و همکاران روابط عمومی شرکت برق منطقه 
ای مازندران و گلســتان به پاس تلاش های انجام شده 
در پیک بار۱۴02 تجلیل کرد. اطلاع رســانی گسترده 
فرهنگ سازی مصرف برای عبور موفق از پیک بار مصرف 
برق در تابستان سال ۱۴02، تبیین دستاوردهای صنعت 
برق ، تامین برق پایدار و تلاش در جهت جلب رضایت 
حداکثری مشترکان از جمله ملاک های ارزیایی مدیران 
روابط عمومی شرکت های صنعت برق کشوربوده است. 
در متن لوح تقدیر اهدایی آمده است: خداوند حکیم قادر 
را شاکریم که نعمت و توفیق ارزشمند خدمت به مردم 
شریف ایران اســلامی که به ما ارزانی داشته و درود می 
فرستم به همت والا و تلاش ستودنی تمامی همکاران 
عزیزم که قدردان این نعمت بی بدیل بودید و به بهترین 
شکل ممکن ادای حق نمودید و برگ زرین دیگری بر دفتر 
صنعت برق کشور افزودید. اینک که از تابستان ۱۴02 
با مجموع اقدامات فرهنگی و هنری و اطلاع رســانی با 
سربلندی گذر نمودیم و با تامین برق پایدار مشترکین، 
رضایت هموطنان عزیزمان به عنوان بزرگ ترین سرمایه 
کشــور محقق گردید وظیفه خود می دانم از همدلی و 
تلاش های ستودنی همکاران دفتر روابط عمومی شرکت 
برق منطقه ای مازندران وگلستان که شایسته تقدیر ویژه 
می باشد سپاسگزاری و قدردانی نمایم امید که این همت 

و تلاش ذخیره آخرت مان باشد.

اخبار

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در بازدید از 
شرکت فولاد توان آور آسیا:

رســیدن به ظرفیت اسمی در 
تمامی شرکت های گروه فولاد 

مبارکه از الزامات است
محمدیاســر طیب نیا، مدیرعامل گروه فولاد 
مبارکه اصفهان، در بازدید از شرکت توان آور 
آسیا، بر اهمیت استفاده از ظرفیت های موجود 
 در همه خطــوط تولید گروه فــولاد مبارکه 

تأکید کرد.
 او بیان کرد که رســیدن به ظرفیت اســمی 
نه فقط در این شرکت بلکه در کل شرکت های 
گروه فولاد مبارکه از الزامــات و راهبردهای 
اساســی اســت. وی با بیان اینکــه در این 
شرکت در ســال جاری باید برای تولید ۱20 
هزار تن برنامه ریزی داشــته باشــیم، گفت: 
اگرچه در مســیر رســیدن به ظرفیت های 
حداکثری مشــکلات زیادی وجود دارد؛ اما 
باید همان گونه که طی ســالیان اخیر از این 
موانع عبور کرده ایم در این مجموعه نیز برای 
 عبور از این مشــکلات و تحقق اهداف مصمم 

باشیم.
طیب نیا با تأکید بــر اینکه فولاد مبارکه برای 
تحقق اهداف این شــرکت نیز حمایت های 
لازم را خواهد داشت، گفت: اجرای طرح های 
توسعه شرکت توان آور آســیا باید باقوت و با 
برنامه ریزی منظم پیگیری شــود تا به یاری 
خداوند در انتهای سال ۱۴0۴ شاهد وارد مدار 

شدن توسعه های شرکت باشیم.
در جریان این بازدیــد، رامین بختیاری عضو 
هیئت مدیره شــرکت توان آور آســیا با ارائه 
گزارشــی از روند تولید و برنامه های توسعه 
این شرکت گفت: محصول اصلی این شرکت 
ورق قلع اندوه با ظرفیت اســمی ۱۵0 هزار 
تن در ســال اســت که متأســفانه به دلیل 
محدودیت هایی کــه در تأمین ورق ســیاه 
شرکت داریم به طور میانگین ۵0 تا ۶0 هزار 

تن محصول تولید می شود.
وی با اشاره به سود و زیان خالص این شرکت 
گفت در ســال ۱۴0۱ مبلــغ ۴0۸ میلیارد 
تومان ســود خالص این شــرکت بوده است 
که امیدواریم باهدف گذاری که به شــرکت 
مادر یعنی فولاد مبارکه نیز اعلام شده است 
ســود خالص ۱۴02 نیز به بیش از این میزان 

افزایش یابد.
بختیاری از تحقق ۳۸0 میلیارد تومان ســود 
در ۶ ماهه نخست سال جاری در این شرکت 
خبر داد و گفت: تا پیش از سال ۹۸ این شرکت 
زیان انباشته داشته است؛ اما از این سال به بعد 
زیان انباشته به صفر رسیده و به سمت سود 

انباشته سیر صعودی خود را طی کرده است.
وی در خصــوص کیفیــت ورق قلــع اندود 
تولیدی در شــرکت توان آور آســیا گفت: به 
اذعــان مصرف کنندگان ورق هــای تولیدی 
این شــرکت از بالاترین کیفیت در مقایسه با 
سایر محصولات قلع اندود تولیدی در کشور 

برخوردار است.
بختیاری در بخش دیگــری از گزارش خود 
توضیحاتــی پیرامون تعداد نیروی انســانی 
شاغل و افتخارات کسب شده، اهداف، برنامه ها 
و نیازهــای ســخت افزاری و نرم افــزاری و 

زیرساختی شرکت بیان کرد.

خبر

نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی ،املاک 
متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی شهرستان الشتر  مورد رسیدگی 
و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل  در دو نوبت 
آگهی می گردد. در صورتی که هرکس نسبت به صدور سند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته باشد می 
تواند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه  اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اسناد واملاک محل تسلیم 
وپس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خودرا به مراجع محترم قضایی تقدیم 
وگواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نماید، در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل 
نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند 

مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست .
تاریخ انتشار نوبت اول  : )۳0/0۸/۱۴02(       نوبت دوم:  )۱۵/0۹/۱۴02(

۱ – تقاضای »عبدالرضا نادری« فرزند »صیدرضا« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ« بمساحت 
»۱۹۴۹.۵۶« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۱۱« فرعی از »۶۴« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه 

ثبت ملک الشتر )سلسله(« خروجی از مالکیت مالک اولیه »غلام حسین«
 2- تقاضای »حسین ترکاشــوند« فرزند »محمد« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ« بمساحت 
»۱۶۹۳.۷۸« مترمربع مجزی شده از پلاک »۱0۵« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر 

)سلسله(«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »نورعلی ترکاشوند«
۳- تقاضای »اســداله برزویی« فرزند »مهرعلی« نسبت به »ششــدانگ یک قطعه باغ« بمساحت 
»۱0۳۱.۷۸« مترمربــع مجزی شــده از پلاک شــماره »20۷« اصلی واقع در بخــش »۱۱حوزه 
 ثبت ملک الشــتر )سلســله(«  خروجی از مالکیت مالک اولیــه » نامدار فاضلــی فرزند فاضل«
۴ - تقاضای »ابوذر قاســمی« فرزند »کرم خدا« نسبت به »ششــدانگ یک قطعه زمین زراعی« 
بمســاحت »2۸0۹.۴۶« مترمربع مجزی شــده از پلاک شــماره »2۳۳« اصلــی واقع در بخش 

 »۱۱حوزه ثبت ملک الشــتر )سلســله(«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »نظر قاســمی تملیه«
۵ - تقاضای »ابوذر قاسمی« فرزند »کرم خدا« نسبت به »چهار دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه 
زمین زراعی« بمساحت »۸۴۳۴.0۹« مترمربع مجزی شــده از پلاک شماره »2۳۴« اصلی واقع در 
 بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »نظر قاسمی تملیه«

۶- تقاضای »شیرزاد نظری« فرزند »شــیخ احمد« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ« بمساحت 
»2۹۹۳.۵2« مترمربع مجزی شــده از پلاک شــماره »۱« فرعــی از »2« اصلــی واقع در بخش 
 »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلســله(« خروجی از مالکیت مالک اولیه »یاســم بگ ولد مهراب«
۷ - تقاضای »ابراهیــم بابائی پیری« فرزند »حاتم« نســبت به »ششــدانگ یــک قطعه زمین 
زراعی« بمســاحت »۶۱۳2.۷۶« مترمربع مجزی شــده از پلاک شــماره »22۵« اصلی واقع در 
 بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشــتر )سلســله(«  خروجی از مالکیت مالک اولیــه »حاتم بابائی«
۸ - تقاضای »ابراهیم بابائی پیری« فرزند »حاتم« نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین زراعی«   
بمساحت »۵۸۹۱.۸۸« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »22۵« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه 

ثبت ملک الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »حاتم بابائی«
۹ - تقاضای »علی نظری« فرزند »ولی« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ«  بمساحت »۱۱0۴.2۳« 
مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۳۱« فرعی از »۵۳« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک 

الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »کلبعلی نظری«
۱0- تقاضای »محمدرضا حواســی« فرزند »علی مراد« نســبت به »ششــدانگ یکباب عمارت 
مسکونی« بمساحت »۱۶۹.۹۵« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۸۳« فرعی از »۱0۴« اصلی 
واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(« خروجی از مالکیت مالک اولیه »صیدعلی امیری« 

فرشاد بازوند نژاد،  رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان الشتر

آگهی فروش آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی شهرستان الشتر-سری )105( جمعی
نوبت اول

دبیرستان غیردولتی شرافت با شناسه ملی ۰۱۰76۰۲54۱۰۱ واقع 
در مازندران – ساری خیابان ملت بن بست نهم بفروش می رسد. از 
متقاضیان محترم تقاضا می شود با شماره ۰9۱۱۲557۰6۲ تماس 

حاصل فرمایید. 

آگهی فروش 
سندکمپانی و برگ سبز خودروی سواری پژو ۲۰6SD-TU5 به 
رنگ سفید مدل ۱396 به شماره موتور ۱67B۰۰۲39۱7 به شماره 
شاسی NAAP4۱FE6HJ۰۲۰585 به شماره پلاک 365 س84 
ایران 6۲ به نام مالک حمیدرضا غلامی سیدمحله مفقود گردیده و 

از درجه اعتبار ساقط می باشد. )مازندران(

یکي از محصولاتــي که این 
روزهــا نگراني هــاي زیادي 
براي افزایش قیمت آنها وجود 
دارد شیر و فرآورده هاي لبني 

است. 
برخي از فعالان بــازار از افزایش قیمت این محصولات 
طي آینــده اي نزدیک خبر مي دهنــد و برخي دیگر با 
رد افزایش قیمت ادعا مي کنند حذف ارز مرجع باعث 
گراني فرآورده هــاي دامي نخواهد شــد. این درحالي 
است که تولیدکنندگاني که طي این مدت با مشکلات 
 زیادي در زمینــه تامین نهاده مواجــه بوده اند چنین
 نظري ندارند.  درحال حاضر ســرانه مصرف شــیر و 
فرآورده هاي لبني صنعتي، مصرف سنتي و شیرخشک 
براي هر ایراني ۱20 کیلوگرم اســت کــه این میزان 
بسیار کمتر از استاندارد جهاني است.  در همین زمینه 
مدیرعامل اتحادیه مرکزي دامــداران از احتمال تغییر 
شیوه خرید تضمیني شیرخام از دامداران در سال جاري 
خبــر داد و گفت: اگر هزینه هاي تولیــد به ویژه قیمت 
خوراک دام کنترل شود، مي توان قول داد که قیمت شیر 

و لبنیات در سال جاري افزایش نمي یابد. 

کاهش مصرف شــیر و فرآورده هاي لبني 
به دلیل افزایش قیمت ها

وي افزود: در دو ســال اخیر مصرف شیر و فرآورده هاي 
لبني به دلیل بالارفتن قیمت هــا با کاهش مواجه بوده 
است، بنابراین به هر میزان که نرخ این محصولات با ارزش 
غذایي بالا افزایش یابد، تقاضا براي مصرف آن کاهش 
 مي یابد که این امر به نفع ســلامت و بهداشت عمومي 

جامعه نیست. 
ســلطاني با تاکید بر اینکه دامــداران به دنبال افزایش 
نرخ شیرخام نیســتند، گفت: معتقدیم درصورتي که 
نهاده هاي مورد نیاز بخش دامي کشور با قیمت مناسب 

ســال گذشــته تامین و در اختیار دامداران قرار گیرد، 
نیازي به افزایش قیمت شیرخام نیست چراکه افزایش 
 نرخ شــیرخام به طــور قطع گراني محصــولات لبني 
را درپي دارد.  سعید ســلطاني همچنین گفت: پس از 
اجراي فاز یک و دو خرید تضمیني شــیرخام در سال 
گذشته، مقرر شد تا در پایان فروردین امسال وضعیت 
و نقاط ضعف و قوت این دو فاز بررسي و در سال جاري 
برطرف شــود.  وي افزود: در فاز دوم نیز برخي از نقاط 
ضعف خرید تضمیني شیرخام از دامداران مانند یکسان 

نبودن شرایط خرید برطرف شد. 

کنترل و کاهش هزینه هاي تولید دامداران
مدیرعامل اتحادیه مرکزي دامــداران ادامه داد: یکي از 
مسائلي که باید در سال جاري به آن توجه کنیم تغییر در 
شیوه خرید، تسهیل در صادرات شیرخشک و چگونگي 

 پرداخت بهاي شــیرخام به دامداران به صورت نقدي 
یا غیرنقدي است.  سلطاني تاکید کرد: در سال گذشته 
هر شرکتي که شیرخشــک حاصل از خرید تضمیني 
شیرخام را از سازمان تعاون روستایي خریداري مي کرد 
باید ضمانتنامه اي براي حسن انجام کار براي صادرات آن 
به سازمان ارائه مي کرد و در صورتي مي توانست ضمانت 
خود را بازپس بگیرد که برگ سبز صادراتي شیرخشکي 
را که خریداري کرده بود دقیقا به همان میزان به سازمان 

تعاون روستایي تحویل مي داد. 
وي گفت: اگر مانند ســال هاي ۱۳۹۱ و ۱۳۹2 تامین 
نهاده هاي دامي را به عهده اتحادیــه دامداران بگذارند 
مي توانیم با تفاهمي ماننــد تفاهمنامه اي که در همان 
سال ها با شرکت پشــتیباني امور دام امضا کردیم بازار 
نهاده هاي دامي را به گونه اي کنترل کنیم که هزینه هاي 

تولید دامداران تا حد ممکن کنترل شود. 

کنتــرل ورودي هزینه هــاي تولید براي 
تولیدکنندگان

مدیرعامل اتحادیه مرکزي دامــداران اعلام کرد: براي 
کنترل قیمت لبنیات باید ورودي هزینه هاي تولید براي 
تولیدکنندگان کنترل شود و اگر قیمت نهاده ها در سال 
جاري افزایش پیدا نکند مي توان قول داد که قیمت شیر 
و لبنیات در سال جاري افزایش نمي یابد.  سلطاني اظهار 
کرد: براســاس آخرین بررسي هاي صورت گرفته مقرر 
شد صادرات شیرخشــک با کمک صنایع شیر ایران و 
به صورت کارمزدي انجام شــود و دیگر مزایده اي براي 

آن برگزار نشود. 

پرداخت بهاي شیرخام به صورت غیرنقدي 
انجام شود

وي تصریح کرد: براي پرداخت بهاي شیرخام خریداري 
شــده از دامداران نیز معتقدیم که بهتر است به صورت 
غیرنقدي انجام شــود؛ به گونه اي که به جاي پرداخت 
پول به دامداران نهاده هــاي ارزان قیمت و با ثبات براي 
آنها تامین کنیم، چراکه ســبب مي شود ضمن کاهش 
 هزینه هاي تمام شــده آنها، بازار نهاده ها در طول سال 

کنترل شود. 

عراق بزرگ ترین خریدار محصولات لبني 
ایران 

بــه گفتــه ســلطاني، کشــور عــراق بزرگ ترین و 
مهم ترین خریــدار محصــولات لبني ایران اســت و 
بعد از آن افغانســتان، عربســتان و ســایر کشورهاي 
 آســیاي میانه از جمله خریــداران ایــن محصولات 
هســتند.   وي ادامــه داد:  البتــه محصــولات لبني 
 ما به میزان کمي به کشــورهاي کانادا و فرانســه هم 

صادر مي شوند. 

 مدیرعامل اتحادیه مرکزي دامداران اعلام کرد

تغيير در نحوه صادرات شيرخشك

اصناف
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

»مايكل دل« از كجا به شهرت رسيد؟
هيچ كس از ابتدا مدير موفق، هنرپيشــه 
مشهور يا پولدار ترين فرد روي زمين نبوده 
است. اغلب افراد مشهور پيش از رسيدن 
به شــهرت و جهاني شــدن از وضعيت 
مالي خوبي برخــوردار نبودند و پنجه در 
پنجه زندگي از تمام توان خود اســتفاده 
كرده اند تا بتوانند اسب ســركش فقر را 
رام كنند. بيشتر اين افراد از مشــاغل معمولی و سطح پايين شروع كردند 
و با برنامه ريزي و پشــتكاري باورنكردني توانســتند نام خود را به عنوان 
موفق ترين ها ثبت كنند. »مايكل دل« يكي از اين افراد است. او بنيانگذار 
شركت توليدي كامپيوتر »دل« است. شايد برايتان جالب باشد كه بدانيد 
»مايكل دل« پيش از رسيدن به اين جايگاه در يك رستوران چيني ظرف 
مي شسته. او از 12 سالگي پول هايش را پس انداز مي كرد. مقداري از آن را 
صرف خريد مجموعه تمبرش مي كرد و مقدار ديگر را براي روياهايش كنار 
مي گذاشت. در دبيرستان نخســتين جرقه هاي شغلي در ذهنش زده شد 
و با طراحي برنامه اي براي شركت » هاستون پست« توانست 18 هزار دلار 
درآمد كسب كند. سپس در خوابگاه دانشجويي پايه هاي افتتاح شركتش 
را طراحي كرد. او مي دانســت كه در دنيايي از رقابت قرار دارد اما مصمم 
بود رقيبان را شكست دهد و شركت خود را ثبت كند. امروزه لپ تاپ هاي 
»دل« در سراسر جهان وجود دارد و با كيفيت و قيمت مناسب خود را در 

دل مشتريانش جا كرده و همچنان می فروشد. 

بازنشستگان، بيمار مي شوند اگر... 
پژوهشگران به تازگي دريافته اند كه سن 
بازنشستگي هيچ تاثيري بر اميد به زندگي 
در افراد سالمند ندارد و آنچه باعث به خطر 
افتادن سلامت فرد مي شود نحوه و شيوه 

زندگي افراد است. 
به گزارش افكارنيوز، براساس جديدترين 
پژوهش هاي انجام شده بازنشستگاني كه 
پس از اتمام كار، خود را از فعاليت هاي اجتماعي دور مي كنند در معرض 

ابتلا به انواع بيماري ها قرار مي گيرند. 
گفتني است سن بازنشستگي تاثيري روي بيمار شدن يا نشدن فرد ندارد، 
كما اينكه افرادي كه در سنين پايين تر بازنشسته مي شوند زودتر از اجتماع 
و فعاليت هاي اجتماعي دور شــده و افسرده مي شــوند. اما افرادي كه در 
سنين بالا بازنشسته مي شوند بيشتر در طول عمر خود در مواجهه با انواع 
استرس ها و تنش هاي كاري قرار گرفته و سلامت قلب آنها تهديد مي شود. 
گفتني اســت اين مطالعه روي گــروه زيادي از داوطلبان در رده ســني 

72تا97سال صورت گرفته است. 
پژوهشگران به سالمندان توصيه مي كنند تا علاوه بر داشتن رژيم غذايي 
ســالم، ورزش و دوري از اســترس حتما تمرين هاي ذهنــي لازم براي 

جلوگيري از زوال مغز را انجام دهند. 

برخورد با كارمنداني از فرهنگ متفاوت
در مشــاغل خرد و كلان هماهنگ كردن 
نيروهاي كاري از فرهنگ هاي متفاوت و 
كشورهاي مختلف همواه چالش برانگيز 
بوده به ويژه فشار هماهنگي بين آنها و حل 
مشكلات نيروي انســاني بيشتر بر دوش 

مدير مجموعه حس مي شود. 
در حقيقت در مقايســه بــا مدير نيروي 
انساني كه قرار است با يك فرهنگ سر و كار داشته باشد مشكلات بسيار 
بيشتر است. اما با توجه به پيشــرفت تكنولوژي و دنياي گسترده اينترنت 
ارتباط برقرار كردن با نيروهاي كاري از فرهنگ هاي مختلف سبب تسهيل 

امور شده است. 
سعي كنيد قانون هايي وضع كنيد كه به صورت كلي بتواند براي همه افراد 
استفاده شود. اين نيروها  بايد خودشان را با شــرايط جديد وفق بدهند و 

قانون هاي كاري كشور موردنظر را بپذيرند. 
براي اين منظور ســعي كنيد در ابتداي كار با آنها صحبت كنيد و وظايف 
آنها را به دقت شرح دهيد تا از بروز مشــكلات آتي خودداري شود. تاكيد 
كنيد همه قوانين و شرح وظايف را مطالعه كنند يا خودتان اين اطلاعات 
را در اختيارشــان قرار دهيد تا در آينده جايي براي شكايت هاي بي مورد 
باقي نماند. قانون كار كشــور را براي آنها خوب توضيح بدهيد و بر موارد 

مهم تاكيد كنيد. 
يكي ديگر از مشكلات تفاوت فرهنگي اســت. اينكه كارمندان با توجه به 
فرهنگ متفاوتي كه دارند بتوانند ارتباط موثري در محيط كار داشته باشند 

از اهميت بسزايي برخوردار است. 
شما به عنوان مدير سعي كنيد با به كارگيري ترفندهاي مديريتي و خلاقيت 
خود زبان مشترك كاري را حكمفرما كنيد. تلاش كنيد مسائل خصوصي 
را وارد محيط كاري نكنيد و از كارمندان بخواهيد در محيط كار فقط به كار 
فكر كنند. در اين رابطه آموزش و دوره هاي كوتاه تربيتي مفيد واقع مي شود. 
جلسات كوتاه و مشاركت در برخي مســائل كاري و ايجاد هدف مشترك 

بسيار موثر است. 
در صورتي كه شما بتوانيد اين هدف مشترك را در رده هاي مختلف كاري 
ايجاد كنيد نيمي از مشكلات شما خودبه خود حل مي شود. به ياد داشته 
باشيد شما با برنامه ريزي دقيق و آموزش صحيح كارمندان و كارگران تان 
مي توانيد هم پروژه هاي خود را سريع تر انجام بدهيد و هم تا حدي فشار هاي 

روحي كارتان را پيشگيري كنيد.

مهارت

نگاه

راهکار

شــايد خيلي از مــا روز اول كاري مــان را هرگز 
فراموش نكنيم. چرا كــه در آن روز مهم، اتفاقات 
و تجربه هايي بــراي ما رقم مي خورد كه شــايد 
پايه ريزي سرنوشــتمان در آينده نزديك يا دور 
باشــد. اما قطعا اعمال و رفتاري وجــود دارد كه 
در چنين روزي بايد از آنهــا اجتناب كرد. در اين 
گزارش سعي مي كنيم بايدها و نبايدهايي را كه در 
اولين روز استخدام، رعايت كردنش براي كارمند 

يا كارگر ضروري است، معرفي كنيم. 

روابط عمومی خوبی داشته باشید
كارفرمايان در روز اول كاری هنوز با خلق و خوی 
كارجويان آشنايی ندارند بنابراين بايد سعی كنيد 
روابط عمومی خوبی داشــته باشيد چون داشتن 
روابط عمومی به موفقيت شما كمك می كند. سعی 
كنيد روش كاری و مديريتی كارفرما را درك كنيد 
و مخصوصا خصوصيات اخلاقی كارفرما كه به شما 
كمك می كند تا بهتر بتوانيد مسئوليت های خود را 

انجام دهيد.  ورود يك همكار جديد برای كارمندان 
و كارفرما متفاوت است كارفرما با استخدام شما 
يكسری از وظايف و مسئوليت ها را بر عهده شما 
قرار می دهد بنابراين ســعی كنيد در همان روز 
اول كار ايده ها و  نظرات خود را در مورد وظايف و 
مسئوليت ها كمتر بيان كنيد و در ابتدا سعی كنيد 
كه روی شروع كار متمركز شويد و پس از گذشت 
مدتی از انجام كار برای تغيير روند كاری با كارفرما 

مشورت كنيد.

زياد نخنديد
برخي ها فكر مي كننــد اگر در نخســتين روز با 
خنده هاي فراتر از تبســم، وارد محيط كار شوند، 
مي توانند روابط كاري شان را وسعت داده و ارتباط 
محكمي با همكاران داشــته باشــند. اما به نظر 
مي رسد چنين تفكري نه تنها به بهبود در روابط 
كاري كمك نمي كند، بلكه باعث مي شود همكاران 
از شما به عنوان يك فرد لوس و سطحي ياد كنند. 

مطمئنا اين برداشت در كل زندگي كاري تان اثر 
منفي خواهد گذاشــت. در مقابل، با عبوس بودن 
بيش از حد، اين پيام را به اطرافيانتان القا مي كنيد 
كه بنده حصاري به دور خود پيچيده ام و به كسي 
اجازه عبور نخواهم داد. در هر صورت رعايت كردن 

حد اعتدال بسيار عاقلانه و منطقي است. 

بهنگام )آن تايم( باشید
سعي كنيد در همان نخستين روز، خود را فردي 
وقت شناس و مقرراتي معرفي كنيد. كساني كه در 
چنين روزي با تاخير وارد محل كار مي شوند، شايد 
ديگر فرصت نداشته باشند تا تصورات منفي ايجاد 
شده در ذهن مدير را برطرف كنند. به جز اين، هر 
كاري كه به شما سپرده مي شود با دقت كامل آن 
را يادداشت كنيد و سعي كنيد حرف هاي مدير، با 
يك بار شــنيدن ملكه ذهنتان شود. به ياد داشته 
باشيد كه مدير در نخستين برخورد زياد دوست 
ندارد حرفي را 2بار يا بيشتر تكرار كند. بنابراين به 

غير از اينكه ســاعت ورود و خروجتان مهم است، 
بايد كارهايي را كه به شما سپرده مي شود درست و 
سروقت انجام دهيد. البته منصفانه تر اين است كه 
چنين رفتاري را تا زمان بازنشستگي حفظ كنيد. 

اظهارنظر نكنید
فرض كنيد كارگري در نخستين روز كاري متوجه 
مي شــود كه يكي از دســتگاه هاي كارگاه خراب 
شده و همه دور آن جمع شده اند. تعميركار هم در 
كارخانه حضور ندارد. شايد كارگران قديمي تر هر 
كدام يك علت را براي خرابي دستگاه ذكر كنند 
كه تمام گفته هاي شان برگرفته از تجارب گذشته 
است. ســعي كنيد قبل از اظهارنظر آن را خوب 
حلاجي كنيد تا از درستي يا نادرستي اش اطمينان 
يابيد. البته در اين مورد اگر چيزي نگوييد خيلي 
بهتر است. زيرا ممكن است گفته هاي شما موجب 
خنديدن و تمسخر ديگران شــود و همين امر از 

اعتماد به نفس شما به شدت مي كاهد.

نكاتي مفید براي  روز اول كاري

ترک عادتي كه موجب مرض نيست
حکايت

اثر معامله نسبت به بانك ها
پيش تر با سير تشــكيل اعتبار اسنادي آشنا 
شديم. پس از اينكه بانك گشــايش كننده، 
گشــايش اعتبار كــرد و قبولــي ذينفع نيز 
از ســوی بانك محل اقامت وي اخذ شد و از 
طريق سيستم ســوئيفت قبولي به همراه كد 
مخصوص به بانك گشايش كننده بازگشت، 
بانك گشاينده متعهد به پرداخت وجه اعتبار 
در صورت انجام تعهد ذينفع در حدود اعتبار 
است. می بينيم كه از زمان عقد قرارداد و شرط 
ضمن آن در خصوص پرداخت يــا توافق در 
شــكل يك قرارداد الحاقي، متقاضي اعتبار يا 
همان خريدار و ذينفع يا همان فروشــنده در 
تماس مستقيم با يكديگر نيســتند. از اينجا 
به بعد همــه اتفاقات ميان بانــك ها به وقوع 
مي پيوندد. حال بــا اين نقش پررنگ بانك ها 
بايستي اثر اعتبارات اســنادي نسبت به آنها 
مورد بررســي قرار گيــرد. بانك هاي مداخله 
كننده در اعتبارات اسنادي ممكن است به چند 
بانك نيز برسد. در عمل روابط ميان بانك ها در 
انجام عمليات بانكي مي توانــد پيچيده تر از 
يك معادله اعتبار اسنادي باشد. پرداختن به 
روابط ميان بانك ها در عمليات بانكي نياز به 
يك بررسي اختصاصي و جامع دارد. اما آنچه به 
بحث اعتبارات اسنادي نزديك تر است، رابطه 
ميان چند بانك است. اين رابطه حقوقي در اثر 
گشــايش اعتبار به وجود مي آيد. اگرچه بين 
بانك ها از قبل تفاهم نامه ها و قراردادهايي در 
خصوص سازوكار انتقال اعتبار و وجه منعقد 
شده اســت، اما آنچه بانك ها در خصوص يك 
اعتبار گشايش يافته انجام مي دهند، به لحاظ 
تحليل حقوقي مي تواند روشن كننده حقوق و 
تعهدات بانك هاي مذكــور در مورد آن رابطه 
خاص يعني اعتبارات اسنادي باشد، بانك هاي 
ذي مدخل در روابط اعتبار اسنادي عمدتا به 
بانك گشاينده، بانك كارگزار، بانك ابلاغ كننده 
و بانك تاييدكننده مي شوند. البته ممكن است 
چند وصف در يكي از بانك ها باهم وجود داشته 
باشد و ممكن است هر بانك يكي از موارد بالا را 
شامل شود. لذا به بررسي اثر معامله و حقوق و 

تعهدات هريك از بانك ها مي پردازد.
ادامه دارد...

حقوق کسب و کار آموزش

دادوســتد پاياپاي يك نوع روش معامله است كه در 
آن كالاها يا خدمات به صورت مستقيم و بدون هيچ 
واسطه اي با كالا يا خدمات ديگر مبادله مي شود و از 
هيچ نوع وسيله اي براي مبادله استفاده نشده و هيچ 

نوع پولي دريافت و رد و بدل نمي شود.
 اين تعريفي است كه سايت ويكي پديا از معامله پاياپاي 
در اختيار ما قرار مي دهد. چنين معامله اي زماني انجام 
مي شده كه پول اختراع نشده بود يا در بحران هاي مالي 
كه در جريان جنگ جهاني صورت گرفت، اســتفاده 
مي شد. شايد با خودتان فكر مي كنيد چنين روشي 
از بين رفته و امروزه با وجود گســترش و پيشــرفت 
تكنولوژي همه مردم جهان مي توانند كسب و كاري 
داشته باشند و خريد و فروش پولي انجام دهند. اگرچه با 

وجود جهان اينترنت و دسترسي به شبكه هاي اينترنتي 
گاهي براي خريد و فروش حتي مجبور نيستيم پول را 
لمس كنيم و با فشار دكمه اي همه معاملات تجاري مان 
انجام مي شود. اما برخلاف تصور شما هنوز هم مناطقي 
در جهان وجود دارد كه دسترسي به اينترنت وجود 
ندارد و هنوز از روش هاي بسيار سنتي خريد و فروش 

استفاده مي شود. 
جالب اســت بدانيد در چين روستايي به نام كاشگار 
وجود دارد كه معامله پاياپاي در آن انجام مي شــود. 
مردي 29 ساله به نام جاي هوانگ مغازه اي باز كرده 
است كه در ازاي فروش وسايل الكترونيكي مثل يارانه 

و تبلت گوسفند مي گيرد.
 او مي گويد با اين كار مردم مجبور نيستند براي فروش 

گوسفندهايشان به شهر بروند تا بتوانند پول لازم براي 
خريد اين وســايل را تهيه كنند. او براي فروش يك 
دستگاه موبايل پيشرفته يك گوسفند، براي تبلت دو 
گوسفند، براي يك سيستم كامل رايانه سه گوسفند 
و براي فروش سيستم هاي بسيار پيشرفته اينترنت و 
ماهواره و... 4 گوسفند مي گيرد. او مي گويد قرار است 
حيوانات ديگري هم براي فروش ساير اقلام الكترونيكي 

به فهرستش اضافه كند. 

معامله پاياپاي

بيماري 32 ساله به سراغ يك پزشك حاذق رفت. 
شــكايتش اين بود: دكتر مــن از دوران بچگي به 
مكيدن انگشت شستم عادت كرده ام و نمي توانم 
جلو اين كار را بگيرم. پزشــك گفت: نترس، مورد 
نگران كننــده اي نيســت. فقط هر بار خواســتي 

انگشــتت را مك بزني، دقت كن تا يك انگشــت 
متفاوت را بمكي! بيمار تلاش كرد دستور پزشكش 
را رعايت كند اما با مشكل بزرگي مواجه شد: هر بار 
دستش را به دهانش نزديك مي كرد، ناچار مي شد 
آگاهانه انگشــت مربوط به آن بار را انتخاب كند. 

بنابراين لازم بود اول فكر كند كــه بار قبل كدام 
انگشتش را مكيده است. هنوز يك هفته نگذشته 

بود كه آن عادت بد از بين رفت!
بيمار خوشحال به پزشــك مراجعه كرد. پزشك 
به او توضيح داد: وقتي بــه كاري عادت مي كنيم، 

مبارزه با آن دشوار اســت؛ اما هنگامي كه همين 
عادت مــا را مجبور كند رفتار جديدي را شــروع 
كنيم، تصميم هاي جديدي بگيريم و انتخاب هاي 
جديدي داشته باشــيم، متوجه مي شويم كه اين 

عادت آنقدرها هم به زحمتش نمي ارزد!


